
K povinnému zálohování 
PET lahví a nápojových plechovek 
se sešly stovky zásadních připomínek! 
Jejich autorem je také SMS ČR. 
Jak se k zálohování staví nejen 
sdružení? A co si o tom myslí 
starostové a členové pracovních skupin 
pro životní prostředí a zemědělství 
a pro služby na venkově?
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Pozor. SMS ČR vyhlásilo hned 
dvě soutěže, do kterých se můžete 
zdarma přihlásit. První z nich se koná 
v rámci projektu OBEC 2030 – už počtvrté 
se hledá nejatraktivnější řešení v oblas-
tech soběstačné energetiky, prvků smart 
village a environmentální odpovědnosti. 
Letos také přibyla kategorie dřevostavby. 
Druhou je klání o nejlepší tištěný 
zpravodaj obcí a měst.

„Ani jsem tam nešel, Jitko, 
nemělas před úřadem kolo,“ 
říkají občané druhé nejdéle sloužící 
starostce v zemi. Tou je Jitka Slezáková 
z obce Jasenná v Královéhradeckém 
kraji. Ve své rodné vsi, jíž starostoval už 
její dědeček, po ní zůstane nesmazatel-
ná stopa v podobě neuvěřitelného 
množství zdařilých projektů a investic 
do obecního majetku.
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Provozovatelé zimních sportů letos z počasí velkou radost nemají. I když jaro oficiálně začíná až v druhé polovině března, podle výrazně nadprůměrných teplot 
v únoru to vypadá, že přišlo dříve. Mnohé už vylákalo vyrazit si na výlet i po některé z cyklostezek. Na jednu vás zveme i my v rozhovoru s místostarostou Horní Lid-
če, který nalistujete na posledních stránkách SMSky. Foto: Jan Zainer

Téma
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TémaJSME NA VAŠÍ STRANĚ
Tvůrci zpravodajů či časopisů, ať už těch radničních či různě speciali-
zovaných na auta, módu, cestování, zdraví, divadlo či literaturu, by 
měli při této práci vždy myslet zejména na čtenáře, pro kterého toto 
dílo tvoří. Měli by se opakovaně zamýšlet nad svou cílovou skupinou, 
která právě ten jejich časopis využívá k zábavě, ke vzdělání, ke své 
práci. A nenalhávejme si, že v současné době, kdy jsme všichni zahl-
cováni lavinami magazínů, novin a zpravodajů, vůbec nejrůznějšími 
texty na internetu a texty, které musíme přelouskat v práci, bude náš 
čtenář opravdu pečlivě číst i všechny články, které mu servírujeme ve 
svém zpravodaji. A to navzdory snaze připravit je jako malému dítěti 
v podobě jednohubek ozdobených zeleninou či ovocem, aby vypada-
ly chutně a lákavě. To jenom my jsme opravdu pečlivými čtenáři úplně 
všeho, zejména pak vlastních textů. 

Tvůrci zpravodajů by v ideálním případě měli své čtenáře znát, 
nejlépe i osobně. To v případě obecních zpravodajů není až takový 
problém. Nám v SMSce buší srdce pro starosty, což jsou sice v něčem 
podobní lidé s velmi podobným zaměřením, jsou to ale zároveň také 

specialisté na řadu oblastí: bývalí učitelé, in-
ženýři, vodohospodáři, stavitelé, archeologo-
vé, architekti, projektanti, hasiči, policisté, ze-
mědělci, lesníci, muzikanti i pracovníci po-
hřební služby. Na základě toho, co o vás (i od vás) 
víme, bylo, je a bude jinak obtížné porvat se na obcích dennodenně 
s povinnostmi, které mívají nejrůznější charakter.  

Nakonec každý dělá, co umí. Stejně tak i my. Od letošního ledna je 
tomu přesně pět let, odkdy se zpravodaj sdružení jmenuje SMSka 
a  vychází jednou za měsíc. My, kteří se na této práci podílíme, by-
chom vám rádi prostřednictvím pravidelných rubrik, odborných le-
gislativních článků, rozhovorů, zpráviček, anket i příkladů dobré pra-
xe při vaší práci i dál pomáhali. A protože největším zdrojem inspira-
ce jste pro nás vy, kteří stojíte v první linii, dávejte nám prosím 
i  nadále zpětnou vazbu. Jedině díky ní totiž může být naše pomoc 
účinná, jedině ona je hnacím motorem pro práci na SMSce, která 
svým zaměřením byla, je a bude vždy na vaší straně.  

Hezké čtení a pěkné jaro přeje za tým tvůrců SMSky
Marie Machačová, šéfredaktorka

EDITORIAL

V pravidelné rubrice přinášíme otázky a odpovědi z právní poradny, kterou provozuje pro členské obce legislativní 
oddělení Sdružení místních samospráv ČR. Vybíráme pro vás záměrně ta témata, která se samospráv týkají obecně

Dotaz:
Máme vydanou obecně závaznou vyhlášku 
o  místním poplatku za odkládání komunál-
ního odpadu z nemovité věci, která nabyla 
účinnosti od 1. 1. 2024. V obci se však začaly 
objevovat právnické osoby nebo spolky, kte-
ré si smluvně zajišťují odvoz komunálu pří-
mo se svozovou firmou. Do systému obce se 
nezapojují ani neprovádějí povinnou ohlašo-
vací povinnost, ačkoliv není v obecně závazné 
vyhlášce uvedena žádná výjimka.

Dle znění obecně závazné vyhlášky je 
správcem poplatku obecní úřad, tudíž před-
pokládám, že se do odpadového systému za-
pojí jak fyzické, tak právnické osoby mající 
nemovitosti v našem katastru a nemohou si 
smluvně zajišťovat odvoz odpadu samy.

Odpověď:
Na dotazovanou problematiku je nutné nahlížet 
s ohledem na dva právní předpisy. Prvním rele-
vantním právním předpisem je zákon o místních 
poplatcích. Podle § 10n zákona o  místních po-
platcích je plátcem poplatku vlastník nemovité 
věci nebo společenství vlastníků jednotek, a  to 
ve vazbě na § 10j zákona o místních poplatcích, 
kde je stanoveno, že předmětem poplatku je od-
kládání směsného komunálního odpadu z  jed-
notlivé nemovité věci zahrnující byt, rodinný 
dům nebo stavbu pro rodinnou rekreaci, která se 
nachází na území obce.

V případě, že právnická osoba vlastní ob-
jekt s touto charakteristikou (dle kolaudační-
ho rozhodnutí), je plátcem poplatku buď dle 
množství objednané kapacity, nebo ve výši mi-
nimálního základu dílčího poplatku, stanovi-
la-li obec minimální základ dílčího poplatku 
v obecně závazné vyhlášce.

Druhým relevantním právním předpisem je 
zákon o odpadech, podle kterého je původcem 
odpadu každý, při jehož činnosti vzniká odpad – 

Střípky z právní poradny 

tedy jak fyzické osoby, tak právnické osoby. 
V § 59 odst. 1 zákona o odpadech je uvedeno, že 
obec je povinna přebrat veškerý komunální od-
pad vznikající na jejím území při činnosti ne-
podnikajících fyzických osob. Jinými slovy – 
obec vytváří systém odpadového hospodářství 
obce primárně toliko pro své občany. Nicméně 
může za určitých okolností dát možnost zapojit 
se také podnikatelským subjektům, avšak pro 
ty nejde o povinnost, nýbrž o možnost.

Pokud tedy podnikatelský subjekt vlastní 
objekt, který není zkoulaudován jako byt, ro-
dinný dům nebo stavba pro rodinnou rekrea-
ci, není plátcem poplatku za odpady podle zá-
kona o místních poplatcích a to, že si zajišťu-
je řešení problematiky odpadů samostatně, 
je zcela v souladu se zákonem o odpadech 
(např. viz § 13 zákona o odpadech). Pokud však 
podnikatelský subjekt vlastní objekt, který je 
zkoulaudovaný jako byt, rodinný dům nebo 
stavba pro rodinnou rekreaci, bude plátcem 
poplatku za odpady a současně si bude muset 
zajistit řešení problematiky odpadů vznikají-
cích při jeho podnikatelské činnosti (pokud 
zde taková probíhá).

Zpracovala 
Barbora Fürstová

legislativní analytička 
SMS ČR

Mohou si právnické osoby či spolky
řešit problematiku odpadů samostatně?
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Petr Halada jednal s předsedou rozpočtového výboru
o dopadech vládního balíčku, ale i dětských skupinách
Nejen některé dopady vládního balíčku, ale i další témata, o nichž se v obcích diskutuje, projednali na svém pravidel-
ném setkání v úterý 5. března místopředseda SMS ČR a předseda pracovní skupiny pro financování samospráv Petr Ha-
lada s předsedou rozpočtového výboru Poslanecké sněmovny Parlamentu České republiky Josefem Bernardem.

Dialog otevřeli otázkou financování nepedagogických pracovníků, 
které by mělo být pokryto z rozpočtů obcí, což SMS ČR odmítá. Pokra-
čovali tématem dětských skupin.

V současné době řeší obce, jež mají nedostatečnou kapacitu mateř-
ských škol, uspokojení poptávky po předškolní péči budováním dět-
ských skupin. Počet dětí navštěvujících dětskou skupinu ovšem nemá, 
na rozdíl od počtu dětí navštěvujících mateřskou školu, žádný dopad na 
daňové příjmy obce.

SMS ČR se domnívá, že obcím, v nichž se nachází dětská skupina, by 
se měla tato skutečnost pozitivně promítnout do jejich rozpočtů v rám-
ci rozpočtového určení daní. Vzhledem k tomu, že toto téma se dotýká 

také resortů MPSV a MŠMT, bude hledání optimálního řešení předmě-
tem i další společné schůzky.

Tématem byly i dopady novely zákona o DPH na obce
Petr Halada s Josefem Bernardem projednal také dopady novely záko-
na o DPH na obce. SMS ČR v rámci meziresortního připomínkového ří-
zení požadovalo, aby se na stát, kraj, obec, dobrovolný svazek obcí, pří-
spěvkovou organizaci či jiný veřejnoprávní subjekt nepohlíželo jako na 
osoby povinné k DPH v souvislosti s činnostmi nebo plněními, při nichž 
vystupují jako orgány veřejné moci, a to ani v případě, kdy v souvislosti 
s těmito činnostmi vybírají poplatky nebo jiné úhrady. red
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Vážení přátelé samospráv,
nejkratší měsíc roku je za námi a já vám jako obvykle shrnu svým po-
hledem to nejdůležitější, co se kolem sdružení dělo.

Financování regionálního školství 
bylo jednoznačně téma měsíce!
Jsme přesvědčeni, že zřizovatele školských zařízení v regionech nemůže 
ministerstvo školství stavět na vedlejší kolej. Aktuálně totiž hrozí nena-
pravitelné škody právě regionálnímu školství. Nepříjemně nás překva-
pilo, že zástupci našeho sdružení, které čítá 2 400 členských obcí, neby-
li přizváni k jednacímu stolu v otázce financování regionálního školství. 
Zároveň jsme zaznamenali, že ministerstvo odmítá jednat s obcemi 
a městy obecně. Vyjadřujeme proto vůli co nejdříve zasednout k jedna-
címu stolu ve snaze o nalezení východiska a uklidnění situace v území.

Zástupci naší pracovní skupiny pro školství a zejména její předse-
da Petr Halada varuje před současným stavem, kdy stát fakticky pře-
náší financování nepedagogických pracovníků na obce a mimo jiné 
porušuje bez předchozí diskuze dlouhodobě respektované principy, 
kdy stát hradí platy ve školách a obce nesou náklady na školní budo-
vy a jejich provoz.

Pikantní na tom je fakt, že jsme byli jako sdružení, ale i zřizovate-
lé škol obecně ujišťováni o tom, že platy nepedagogických pracovní-
ků přejdou na obce až po široké odborné diskuzi při náležité úpravě 
rozpočtového určení daní a že se tak stane nejdříve v roce 2025. Ke 
změně ale v rozporu s vládními přísliby fakticky dochází už dnes, pro-
tože k žádné diskusi s námi nedošlo.

Postup ministerstva proto hodnotíme jako chaotický, a hlavně 
obecně nepředvídatelný. Budeme však i nadále na resort tlačit, aby 
situaci v území vyřešil jasnými a zřetelnými kroky.

A co ještě?
Vypadá to, že tématem roku 2024 bude pro obce záměr resortu život-
ního prostředí zálohovat PET láhve a plechovky. Zúčastnila jsem se 
několika odborných i společenských akcí na toto téma, kde jsem vždy 
jednoznačně vyjádřila varovný postoj SMS ČR. Vzhledem k tomu, že 
často jezdím na Slovensko, kde zálohují, ptám se obyčejných lidí ne-
bo zaměstnanců obchodů na jejich zkušenosti a velmi často slyším 
velkou kritiku.

I když se to nezdá, léto se blíží a s ním i povinnost zřídit digitální 
technickou mapu kraje. Náš projekt DTMka samozřejmě stále běží 
a mě těší, že se obcí hlásí víc a víc. S místopředsedou SMS ČR Tomášem 
Chmelou jsme byli pogratulovat nové šéfce SPÚ Svatavě Maradové. 
Jednání bylo velmi příjemné a ve spolupráci budeme určitě pokračovat. 
Druhou polovinu února jsme se chystali na tradiční Setkání územních 
partnerů, které SMS ČR po nějaké době opět organizuje. Mítink se 
uskutečnil 6. března.

Vše dobré a příjemné čtení přeje
Eliška Olšáková

předsedkyně SMS ČR

ELIŠČINO ZÚČTOVÁNÍ



PS pro dopravu probírala zákon 
o dráhách, mýto i hluk
Na jednání pracovní skupiny pro dopravu, která se sešla v pondělí 
19. února v online prostředí, zazněly informace o průběhu vypořádání 
zákona o dráhách, informace o stanovení výše mýta, členové se rovněž 
seznámili s materiály Ministerstva zdravotnictví vydanými k tématu 
hluku a hlukovým mapám. Strategické hlukové 
mapy a souhrnný materiál o  hluku nyní obdrží 
i členské obce SMS ČR.

Zpracovala Adéla Palíšková
legislativní analytička SMS ČR

SMS ČR a další organizace apelují na vládu:
Jasné NE škrtům ve financování regionálního školství! 

Zálohování zaměstnalo PS pro 
služby na venkově a PS životního 
prostředí a zemědělství
Zákon o obalech, ke kterému SMS ČR uplatnilo 23 připomínek, byl před-
mětem online jednání členů dvou pracovních skupin sdružení, konkrét-
ně PS pro služby na venkově a PS pro životní prostředí a zemědělství. 
Přes dvě desítky starostů, kteří jsou ve skupinách zastoupeni, vyslechly 
nejprve shrnující informace o slabých stránkách návrhu zákona. Násle-
dující diskuze se týkala případných negativních dopadů na obce, jejich 
odpadové hospodářství, rozpočty, ale i prodejny. V závěru padl návrh 
uspořádat exkurzi do zařízení, jež se zpracováním PET lahví zabývá.

Pohled na financování sociálních 
služeb by měl být ve všech krajích 
stejný, zaznělo na jednání 
PS pro sociální záležitosti
Pohled na financování sociálních služeb by měl být ve všech krajích stej-
ný, minimálně by pro něj měla existovat metodika vytvořená gestorem 
sociálních služeb, zaznělo jednohlasně na jednání pracovní skupiny pro 
sociální záležitosti. Ta totiž v únoru kromě dostupného bydlení a dět-
ských skupin probírala zákon o sociálních službách a spolufinancování 
sociálních služeb ze strany obcí. V reakci na to jeden z členů skupiny zmí-
nil, že se ve Zlínském kraji vedou intenzivní jednání ohledně vzniku soci-
álního fondu. Další účastníci poté informovali, jakým způsobem se otáz-
ka financování sociálních služeb řeší v ostatních krajích napříč územím.

Členové PS pro strategický rozvoj 
a pro dotace a mezinárodní vztahy 
strávili dva dny v Novém Městě n. M.
Nové Město na Moravě v Kraji Vysočina se stalo ve čtvrtek 28. a v pátek 
29. února dějištěm dvoudenního jednání členů PS pro strategický rozvoj 
a inovace a PS pro dotace a mezinárodní vztahy. Pestrý program nabídl 
účastníkům řadu zajímavých přednášek, které zde zazněly z úst několika 
odborníků. Tématem byla například implementace smart koncepce ja-
ko příležitosti pro malé obce, využití umělé inteligence pro rozvoj webo-
vých prezentací obcí, kohezní politika 2028+, projekt Obec 2030, věda 

Aktuality

Sdružení místních samospráv ČR spolu s Asociací krajů ČR a Svazem měst a ob-
cí ČR vyjadřují důrazný nesouhlas s představenými škrty ve financování regio-
nálního školství. Na vládu se organizace zastupující územní samosprávu na 
celostátní úrovni obrátily společným apelem.

Organizace odmítají škrty ve financování ne-
obsazených míst nepedagogických pracovní-
ků – což je často jediný zdroj, který mohou ře-
ditelé škol využít k dorovnání tabulkově podfi-
nancovaných zaměstnanců. Plánované škrty 
ruší i místa dlouhodobě obsazená, a to navíc 
v průběhu školního roku, kdy jsou mimo jiné 
uzavřeny smlouvy se zaměstnanci.

„Celkově jde o necitlivý zásah, který je pro jeho 
adresáty nečekaný, má zásadní dopady do jejich 

v  praxi obcí – inspirace ze Středočeského kraje, Al ve veřejné správě – 
spolupráce SMS ČR, ČVUT a SIC, přeshraniční spolupráce, zazněly rovněž 
informace o národních dotačních titulech MMR, k programovému ob-
dobí 2021–2027 a další.

PS pro financování samospráv 
se tentokrát pozastavila 
nad místními poplatky
Místní poplatky jako příjem obce byly v pátek 29. února tématem jednání 
pracovní skupiny pro financování samospráv. Právě proto sem předseda 
této skupiny Petr Halada přizval i ředitelku Odboru správní činnosti Mini-
sterstva financí Martu Balnerovou a vedoucí oddělení Správní činnosti 
v oblasti poplatků Zdeňku Jiráskovou, které se k problematice vyjádřily.

rozpočtů, hrozí propouštěním a ohrožuje existenč-
ní jistotu řady zaměstnanců,“ stojí ve společném 
prohlášení. Celý text si můžete přečíst zde: 
evt_file.php (smscr.cz)

Všechny podepsané organizace proto vyzý-
vají vládu, aby v krátké době přijala adekvátní 
rozpočtová a organizační opatření, aby nedo-
šlo ke snížení kvality vzdělávání a nebyla ohro-
žena pracovní místa zaměstnanců škol. Orga-
nizace vyzývají rovněž vládu, aby se zúčastně-

nými aktéry neprodleně zasedla k jednacímu 
stolu a hledala urychleně komplexní řešení 
systémových nedostatků. red
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K povinnému zálohování PET lahví a nápojových
plechovek se sešly stovky zásadních připomínek!
Jejich autorem je také SMS ČR 
Na začátku loňského prosince předložilo Ministerstvo životního prostředí do meziresortního připomínkového řízení 
návrh novely zákona o obalech, u nějž uvádělo, že jej prodiskutovaly a odsouhlasily všechny dotčené subjekty. Začát-
kem letošního ledna, kdy bylo připomínkování uzavřeno, se však v eKlepu objevilo na 700 zásadních připomínek. 
A jak MŽP uvádí, dalších cca 300 obdrželo od organizací, které připomínkovým místem nejsou. Vzhledem k tomu, že 
návrh zálohového systému pro PET láhve a nápojové plechovky budí celou řadu emocí, považujeme za optimální jej 
rozebrat podrobněji. 

Ministerstvo navrhuje 
dvě zásadní změny:
1.   reklamní leták
  Ministerstvo životního prostředí předloži-

lo v rámci novely zákona o obalech dvě zá-
sadní změny. První z nich se týká doplnění 
pojmu „reklamní leták“. Za reklamní letá-
ky obsažené ve tříděném papíru by díky 
této úpravě měly obce napříště dostávat 
od autorizované obalové společnosti fi-
nanční prostředky, obdobně jako za oba-
lovou složku. 

2. PET lahve a nápojové plechovky
  Druhou novinkou je pak zmiňované zave-

dení zálohového systému na PET lahve (vy-
jma těch od mléka, mléčných nápojů a al-
koholických nápojů) a nápojových plecho-
vek (tedy nikoliv konzerv), které spočívá ve 
vytvoření operátora zálohového systému, 
s čímž souvisí:

–  operátorem může být pouze jediná opráv-
něná osoba pro celé území České republiky

–  stanovení výše zálohy ze strany operátora
–  operátor bude sdružovat všechny osoby 

uvádějící tento typ obalu na trh, stejně jako 
všechny poslední prodejce

–  operátor bude mít povinnost minimální 
úrovně sběru těchto obalů začínající v roce 
2026 na úrovni 72 % (již nyní se sbírá pro-
střednictvím obecních systémů cca 82 % 
PET lahví)

–  vytvoření místa výkupu v obchodech a na 
benzinových pumpách o velikosti prodejní 
plochy nad 50 m2

–  místo výkupu musí být zřízeno také v ob-
cích nad 300 obyvatel, kde není žádný ob-
chod či benzinová pumpa (obce pod 300 
obyvatel zákon neřeší) 

–  v obchodech nebude povoleno s uvedený-
mi obaly (kromě dopravy a soustřeďování) 
nijak nakládat 

–  obchodník bude smět předat tyto obaly 
pouze operátorovi

–  pro obchody byla vytvořena výjimka v tom 
smyslu, že nemusí být zařízením pro naklá-
dání s odpady, ačkoliv budou s odpady na-
kládat

–  operátor bude muset s obcemi uzavírat 
smlouvu o úhradě nákladů na úklid odpadu 

z uvedených obalů, které budou financová-
ny z nevyplacených záloh, jež se budou dělit 
v poměru 15 % pro obce (dle počtu obyvatel) 
a 85 % pro operátora

–   peněžní prostředky z nevyplacených záloh, 
které obec obdrží, jsou účelově vázány a je-
jich použití je možné pouze na úhradu ná-
kladů spojených s odděleně soustřeďova-
nými recyklovatelnými složkami komunál-
ního odpadu a úklidem odpadu z vratných 
zálohovaných obalů, které nebyly předány 
na sběrné místo

–   zavedení povinného zálohového systému 
bude vyžadovat vstupní náklady přes 5 mi-
liard Kč a 1,3 miliard Kč každoročních pro-
vozních nákladů

Nápojové kartony
Dílčí navrhované změny se pak týkají stano-
vení cílů pro nápojové kartony, kdy údajně na 
základě podnětů nápojového průmyslu po-
žaduje ministerstvo, aby osoba uvádějící na 
trh nebo do oběhu nápojové kartony dosáhla 
v každém kalendářním roce minimální úrov-
ně zpětného odběru odpadu z těchto obalů, 
a to minimálně ve výši 70 % hmotnosti těch-
to obalů. K tomu se pak váže požadavek na 
míru recyklace, a to ve výši 50 % od roku 2025 
a 90 % od roku 2030.

Součástí změn je i úprava zákona 
o odpadech
Součástí změn v zákoně o obalech je také úpra-
va zákona o odpadech s tím, že se o 1 % snižují 
požadavky na obce uvedené v § 59 odst. 3. Pod-
le tohoto ustanovení mají obce povinnost za-
jistit, aby odděleně soustřeďované recyklova-
telné složky komunálního odpadu tvořily v ka-
lendářním roce 2025 a následujících letech 
alespoň 60 (nově 59) %, v kalendářním roce 
2030 a následujících letech alespoň 65 (nově 
64) % a v kalendářním roce 2035 a následují-
cích letech alespoň 70 (nově 69) % z celkového 
množství komunálních odpadů, kterých jsou 
v daném kalendářním roce původcem. 

Co na to ostatní resorty?

Ministerstvo financí nesouhlasí 
s navýšením rozpočtu
Ministerstvo financí zcela logicky nesouhlasí 
s navýšením počtu míst, resp. objemu prostřed-
ků na platy v kapitole 315 – MŽP. Personální po-
krytí nárůstu agendy související se zavedením 
zálohového systému je potřeba zajistit optima-
lizací a racionalizací agend současných, zjedno-
dušením procesů, slučováním věcně přísluš-
ných útvarů, případně prostřednictvím utlu-
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mování jiných méně významných agend. Kromě 
dalších technických připomínek poukazuje také 
na poměr rozdělení nevybraných záloh s tím, že 
navrhuje, aby v případě, že operátor nesplní po-
žadovanou minimální úroveň zpětného odbě-
ru, nedostal z nevybraných záloh nic a vše bylo 
příjmem obcí a státního rozpočtu.

Ministerstvo pro místní rozvoj 
nesouhlasí se zálohami
Ministerstvo pro místní rozvoj vyjádřilo ne-
souhlas se zavedením zálohového systému 
pro plastové láhve a kovové nádoby na nápoje, 
neboť dle jejich názoru nebyly dostatečně zvá-
ženy přínosy jiného způsobu využití 5 mld. Kč 
(vstupní náklady) a 1,3 mld. Kč (roční provoz) 
na zlepšení stávajícího systému třídění odpa-
du. Zároveň navrhuje zavedení dobrovolného 
systému s tím, že v mezičase bude vyhodnoce-
no dlouhodobější fungování uvedeného sys-
tému na Slovensku.

Ministerstvo průmyslu a obchodu 
nesouhlasí se zálohami
Ministerstvo průmyslu a obchodu nesouhlasí 
se zavedením zálohového systému s tím, že 
návrh mimo jiné nereflektuje stávající stav 
připravované evropské legislativy. Zároveň 
konstatuje nedostatečné zpracovaní Hodno-
cení dopadů regulace (RIA) a Důvodové zprá-
vy, které ne umožňují posouzení významných 
dopadů na jednotlivé dotčené skupiny. Rov-
něž chybí souhrnné porovnání nákladů a pří-
nosů jednotlivých variant, které by odůvodni-
lo potřebu předložení tohoto návrhu. To se tý-
ká i posouzení variant využití např. stávajícího 
operátora bez nutnosti založení nového ope-
rátora a zejména posouzení varianty operáto-
ra, který by byl výlučně ve vlastnictví státu. 
MPO zpochybňuje také uvedení reklamních 
letáků do zákona o obalech namísto zákona 
o výrobcích s ukončenou životností. Podle re-
zortu je rovněž nezbytné vytvořit metodiky, jak 
postupovat při zpětném odběru obalů z pohle-
du požární bezpečnosti, stejně tak s ohledem 
na hygienické předpisy.

Vyjádřila se i další ministerstva
K předpisu se s různými technickými připomín-
kami vyjádřilo také Ministerstvo spravedlnosti, 
Ministerstvo zdravotnictví a Ministerstvo země-
dělství.

Negativní postoj vyjádřily kraje 
i asociace, která je zaštiťuje
Proti návrhu vytvořit systém na zálohování 
PET lahví a nápojových plechovek se vyjádřilo 
hned několik krajů. Jihomoravský kraj nesou-
hlasí se zavedením zálohového systému a pou-
kazuje na možnost dobrovolného zálohového 
systému, stejně jako na nutnost vytvořit takový 
systém, který bude řešit všechny druhy odpa-
dů, a ne systém samostatný pro každý výrobek. 
Požaduje také, aby obce dostávaly 100 % výno-

su z nevybraných záloh. Také Karlovarský kraj 
nesouhlasí se zavedením zálohového systému 
s poukazem na Programové prohlášení vlády 
(na které se odvolává i předkladatel), neboť 
vláda má v programovém prohlášení, že zave-
dení povinných záloh zváží, nikoli rovnou za-
vede. Negativní postoj k zálohovému systému 
uplatnil také Liberecký, Olomoucký a Středo-
český kraj. K návrhu se vyjádřila také přímo 
Asociace krajů ČR v souladu s názory jejích čle-
nů, která požaduje stažení návrhu, neboť jej 
považuje za nedostatečně připravený a nepro-
jednaný. 

Hospodářská komora 
požaduje přepracovat novelu 
obalového zákona
Hospodářská komora ve svém několik desí-
tek stránek dlouhém vyjádření kromě další-
ho upozornila na skutečnost, že probíhá pro-
jednávání předmětné evropské legislativy 
a  její dosavadní průběh nenasvědčuje tomu, 
že by bylo nezbytné zálohový systém zavádět. 
Nehledě na skutečnost, že evropská legislati-
va stanovuje řadu cílů pro třídění a opětovné 
využití různých materiálů, případně zvažuje 
či již přímo zavádí nové EPR systémy nad rá-
mec již existujících (například pro textil nebo 
nábytek). Požaduje tedy, aby předložená no-
vela zákona o obalech zapracovala v obecné 
rovině i tyto aspekty a umožnila, aby bylo 
možno budoucí zálohové či EPR systémy zří-
dit s využitím již existující nebo v rámci zálo-
hového systému zřizovaného tímto záko-
nem infrastruktury tak, aby nebylo nutné 
pro každou novou komoditu zřizovat nového 
operátora a zbytečně tak zvyšovat administ-
rativní zátěž pro municipality i podnikatel-
ské subjekty, které uvádějí na trh širokou 
škálu zboží.

Úřad pro ochranu hospodářské 
soutěže: Je to opravdu nutné?
Úřad pro ochranu hospodářské soutěže po 
předložení řady zásadních připomínek vyzval 
předkladatele, aby zvážil, zda je v českých po-
měrech zálohový systém opravdovou nutnos-
tí, zejména v navrhované, mimořádně náklad-
né podobě.

Další zásadní připomínky… 
Řadu zásadních připomínek uplatnil také 
Svaz průmyslu a dopravy, Družstevní Asocia-
ce ČR (Svaz českých a moravských spotřebních 
družstev), Unie zaměstnavatelských svazů či 
Svaz měst a obcí ČR. Pro zavedení zálohového 
systému se vyjádřilo pouze Ministerstvo zdra-
votnictví a Asociace malých a středních pod-
niků a živnostníků, která navíc požaduje změ-
nu poměru výnosu z nevybraných záloh pro 
obce na úrovni 90:10 ve prospěch operátora 
a  po 5 letech ukončení 
jeho vyplácení.

Všechny připomínky 
stejně jako podkladové 
materiály lze nalézt na:

A co na to 
Sdružení místních samospráv ČR? 
Sdružení místních samospráv ČR předložený 
návrh novely ve smyslu doplnění systému pro 
zálohování PET lahví a nápojových plechovek 
odmítlo a požaduje jeho odstranění bez ná-
hrady. K tomuto postoji vedlo nejen usnesení, 
které přijaly dvě pracovní skupiny SMS ČR, ale 
také vyjádření ze strany jejich členů, jež uplat-
nili k předloženému zákonu, či usnesení na 
podporu intenzifikace systému odpadového 
hospodářství obcí, které přijaly stovky měst 
a obcí napříč Českou republikou.
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Pracovní skupiny nenalezly 
v systému žádný přínos pro obce
Pracovní skupiny nenalezly v zálohovém sys-
tému environmentální ani ekonomický pří-
nos pro obce, nehledě na jeho významný eko-
nomický vliv na občany České republiky, a te-
dy obyvatele obcí, protože vlivem zavedení 
zálohového systému dojde ke zdražení celé 
řady výrobků (odhadem 250 – 300 Kč na oby-
vatele/rok). Neexistuje žádný relevantní dů-
vod pro vytvoření paralelního systému sepa-
race (nadto pouze části) komunálních odpa-
dů v podobě zavedení povinného zálohování 
PET lahví a nápojových plechovek. Česká re-
publika potřebuje v oblasti odpadového 
hospodářství řešit jiné palčivé otázky, např. 
zajištění dostatečných kapacit na zpracová-
ní vyseparovaných odpadů, než investovat 
zásadní finanční prostředky do nepotřebné-
ho a nadbytečného systému. Stejně tak sa-
motný předložený návrh zákona byl vyhod-
nocen jako ne zcela dobře zpracovaný až 
tendenční.

Reklamní letáky by podle SMS ČR 
měl řešit zákon o výrobcích 
s ukončenou životností
Co se týká reklamních letáků, SMS ČR uvítalo 
snahu Ministerstva životního prostředí tuto 
oblast konečně po letech legislativně ucho-
pit. I tak se ale sdružení domnívá, že umístění 
do zákona o obalech je poněkud nešťastné, 
neboť reklamní leták je ze své podstaty výro-
bek, nikoliv obal. Z tohoto důvodu považuje 
SMS ČR za vhodnější, aby se touto komoditou 
zabýval zákon o výrobcích s ukončenou život-
ností. Zároveň nebylo z předloženého návrhu 
jasné, jaké části zákona se (ne)budou na tuto 
komoditu vztahovat. Rovněž zde existuje oba-
va, že z pohledu obcí půjde o minimální fi-
nanční přínos, neboť Svaz obchodu a cestovní-
ho ruchu ČR již avizoval útlum vydávání re-
klamních letáků.

Je na čase zahájit debatu o řešení 
celé problematiky rozšířené 
odpovědnosti výrobců
Sdružení také konstatovalo, že ve vazbě na nový 
zákon o omezení dopadu vybraných plastových 
výrobků na životní prostředí je na čase zahájit 
debatu o řešení celé problematiky rozšířené 
odpovědnosti výrobců. Pokud by stát chtěl řešit 
snížení administrativy pro obce ve vztahu k více 
kolektivním systémům a autorizované obalové 
společnosti, pak je nutné vytvořit státem kont-
rolovanou a nejlépe i zřízenou a řízenou organi-
zaci, která bude jménem všech systémů EPR 
uzavírat s obcemi pouze jedinou smlouvu pro 
zajištění transferu finančních prostředků od vý-
robců k obcím a případně pro další služby.

Je tedy na státu a nikoliv obcích, 
jakým způsobem zajistí dosažení 
evropských cílů, ke kterým se zavázal
V souvislosti s navrhovaným snížením cílů 
míry odděleného soustřeďování komunálních 
odpadů z jejich celkové produkce v obci (viz 
§ 59 odst. 3 zákona o obcích) požadovalo SMS 
ČR toto ustanovení odstranit bez náhrady. Sa-
motné ustanovení o povinných cílech třídění 
KO pro obce je nad rámec evropské směrnice 
o odpadech. Ta stanoví pouze rámcové cíle pro 
recyklaci KO (65 % do r. 2035), ke kterým se za-
vázaly členské státy včetně ČR. Směrnice 
o skládkách pak stanoví zákaz skládkování vy-
užitelných odpadů a s tím také podíl skládko-
vaných KO na 10 % do r. 2030. Je tedy na státu, 
a nikoliv na obcích, jakým způsobem zajistí 
dosažení evropských cílů, ke kterým se zavá-
zal. MŽP stanovilo zákonem o odpadech spe-
cifický cíl na třídění KO pouze pro obce, a to 
bez ohledu na to, že kolem 25 – 30 % všech KO 
pochází od jiných původců. Tito původci však 
žádné konkrétní cíle pro třídění KO nemají. Je 
až úsměvné, že při zavedení zálohového systé-
mu, kterým se má získat něco kolem 50–60 tis. 
PET a několik tis. tun plechovek, se sníží cíle na 
třídění v obcích o jeden procentní bod. 

Česká republika plní požadovaný cíl 
již nejméně od roku 2020
V současné době probíhá na evropské úrovni 
finalizace jednání o Nařízení o obalech a odpa-
dech z obalů (Packaging and Packaging Waste 
Regulation – PPWR). Rada ministrů ŽP, která 
zasedala dne 18. 12. 2023, snížila požadovaný 
průběžný cíl ke sběru PET lahví z původních 
90 %, a následně 85 %, na aktuálních 78 % v ro-
ce 2026. Jedná se tedy o hodnotu, kterou Česká 
republika plní již nejméně od roku 2020. Sou-
časně to znamená, že zde není objektivní dů-
vod zavádět systém povinného zálohování PET 
lahví. Cíle lze splnit dalším rozvojem obecních 
systémů separace. V dané věci pomohl i jedno-
značný a aktivní přístup Francie, která jasně 
oznámila, že povinné zálohování PET lahví ne-
bude zavádět, protože je to nevýhodné pro ob-
ce a města a nemá to celospolečenské pozitivní 
přínosy, spíše naopak. Podstatný je také bod 
schválený Evropským parlamentem dne 22. 11. 
2023, jenž uvádí, že finální míry sběru 90 % 
v  roce 2030 má být dosaženo u všech obalo-
vých materiálů (tedy plastů, papíru, kovů, skla, 
dřeva, kartonů apod.), nejen tedy u PET lahví či 
nápojových plechovek. Má toho být dosaženo 
systémy separace. Je logické, že cíle sběru 90 % 
u všech obalových materiálů nelze splnit systé-
mem odevzdávání odpadů v obchodech s po-
travinami (tedy zálohami).

Nemá jít o povinnosti obcí a občanů, 
ale výrobců nápojů
Velmi často se také argumentuje stanoveným 
povinným procentem recyklovaného obsahu, 
kterého má nápojářský průmysl dosahovat. 
Konktrétně u PET lahví se jedná o 25 % v roce 
2025 a o 30 % v roce 2030. Pokud již nyní stáva-
jící systém zajišťuje sběr cca 80 %, pak potřeb-
né množství tvoří menší část, která je již nyní 
k dispozici v tržním prostředí, kde o něj soutěží 
všechny recyklační segmenty. Neexistuje tedy 
objektivní důvod, proč by právě nápojový prů-
mysl měl dostat takto extrémní benefit od státu, 
aby 100 % dané komodity bylo zákonem odňato 
z tržního prostředí a přesměrováno do jednoho 
preferovaného menšího segmentu průmyslu. 

Opravdu potřebujeme 
zálohový systém?
Můžeme si jeden každý z nás sám odpovědět – 
jaké pohnutky tedy vedou nápojový průmysl ke 
tvrzení, že státu pomůže plnit cíle třídění stano-
vené evropskou legislativou? Je to skutečně zá-
jem o životní prostředí? Opravdu potřebujeme 
zálohový systém? 

Téma zpracovala 
Barbora Fürstová

legislativní analytička 
SMS ČR
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PS: Do uzávěrky zpravodaje (1. března 2024) nedo-
šlo k vypořádání připomínek. Můžeme tedy stále 
jen čekat na to, jak se nejen k připomínkám SMS ČR 
postaví Ministerstvo životního prostředí.



Odmítáním zálohování 
si jako obce přidáváme práci
Obce jsou v ČR původci odpadů. Jejich zaměst-
nanci sbírají odpadky, ony nakupují kontejnery, 
koše, píší ve svých časopisech „Lidi, musíte víc třídit!“. Odmítáním záloho-
vání si jako obce přiděláváme práci. 

Vratné PET a plechovky by nám mohly výrazně pomoci. Tento materiál 
zmizí z našich přeplněných nádob (a příkopů) a bude obíhat jako surovi-
na, ne jako odpad. Návrh MŽP počítá i s kompenzací za ušlý zisk z prode-
je. V čase, který máme (do r. 2027), nelze zvládnout povinnosti pomocí 
současného systému.

 Jan Brožek,  starosta města Černovice

•  Proč má být zálohování povinné, stanovené zákonem? Může být přece 
dobrovolné stejně jako zálohování skla a v místech, kde mají s PET pro-
blém, může být řešeno lokálně. Okolo naší obce (a troufnu si říct, že 
okolo většiny obcí v našem kraji) vyhozenou PET láhev nenajdete, jak 
je rok dlouhý. Tak proč zavádět drahý systém, který zvýší dopravu, za-
bere místo na skladování ve všech domácnostech a sběrných místech 
(PET se bude odevzdávat nesešlápnutý a nepoškozený). Při rozboru 
náhodně vybrané nádoby na SKO jsme nenašli jedinou PET láhev.

•  Proč propagátoři zálohování v čele s panem ministrem Hladíkem 
neřeší zálohování s odborníky z praxe, kteří se zálohování věnují po 
celou dobu existence? V našem okolí jsou tři svozové firmy a všechny 
mají se zálohováním problém.

•  Proč jsme 20 let lidi učili třídit do barevných nádob, učili je všechny 
nádoby sešlápnout, aby zabíraly co nejméně místa, učíme to děti, in-
vestovali jsme peníze do zavedení co nejkomfortnějšího a motivační-
ho systému a teď to kvůli získání suroviny PET celé znehodnotíme?

•  Proč se pořád mluví o zálohování PET v tom smyslu, že se láhve vyčis-
tí a znovu použijí, místo aby se řeklo, že se všechny podrtí a max. 30 % 
se přidá do výroby nových láhví? Zbytek se bude za nemalé peníze 
obchodovat.

Vytříděním PET z celého systému ztratí dlouhodobě budovanou syner-
gii ve zpracování odpadů v jednom toku, a tak se ztratí i efektivita.

Máme jako obec pokračovat v třídění zbylého odpadu? Co když se 
objeví další zájmová skupina a vybere si zálohování třeba na obaly od 
aviváží nebo třeba zálohy na kartonové krabice? 

Dušan Svozílek,  starosta obce Vrchoslavice

Zálohování? Jeden velký tunel, 
který zaplatíme všichni
Stávající systém recyklace plastů a hliníku už dnes 
plní normy EU. Velmi pokulháváme ve zpracování. 
Tam bychom měli směřovat finance. Celkově mi zavedení systému záloho-
vání přijde jako jeden velký tunel, který zaplatíme všichni. Tato republika 
má podstatnější problémy, než je zálohování plastů. 

Za poslední čtyři roky se nám na obci podařilo díky systému door-to-
-door snížit komunální odpady z 278 kg na osobu a rok na loňských 155 kg. 
I díky tomu u nás neexistuje černá skládka, mimo příkopy silnice před a za 
obcí, kam odpad odhazují řidiči. Zálohování určitě neodstraní plast či hli-
ník z příkopů. Už jen proto, že odhozením se láhev či hliník deformuje, tím 
pádem nepůjde vrátit.

 Josef Jandouš, starosta obce Nedachlebice 

Důvod proč ANO jsem nenašel, tak 
řeknu proč NE
Důvod proč ANO se mi nepodařilo najít, tak napí-
šu, proč NE, protože takových důvodů je mnoho. 
Po zavedení zálohování zůstane stejná frekvence svozů i množství nádob. 
Je to proto, že zmáčknuté PET láhve zabírají v nádobách max. 20 % obje-
mu, ale tvoří 80 % hmotnosti. Tím pádem cena za svoz zůstane stejná, ale 
odměny od EKO-KOMu klesnou o více než 100 Kč/občan/rok. Navíc přibude 
svoz PET z obchodu. Podle množství, které se v současnosti v obci vytřídí, 
bude tento svoz probíhat každý den, max. každý druhý den. Obchod je v ná-
jmu v obecní budově, kde se s prostorem na skladování PET nepočítalo.

Odstraněním „petek“ z plastu 
se obcím i občanům výrazně zvýší 
náklady
Myšlenka zálohování s tím, že se obaly budou 
vracet do oběhu, je velice dobrá volba pro snížení odpadů. Pokud ov-
šem budeme zálohovat obaly, které poputují do recyklace, je to dle mé-
ho názoru zbytečné mrhání penězi. Na vytřídění recyklovatelného plas-
tu máme kontejnery a následně třídící linky, do kterých se v minulosti 
investovalo.

Odstraněním „petek“ z plastu se obcím výrazně zvýší náklady na tří-
děný odpad a občanům náklady na potraviny, protože nápoje v  plas-
tech budou dražší. Dále jim přibude povinnost na shromažďování další 
komodity – nepoškozené „petky“.

Zdeněk Pekárek,  bývalý starosta obce Počepice

Starosto, jste nebo nejste pro povinné zálohování?
A jaký dopad by mohlo mít jeho zavedení právě na vaši obec?

Zálohováním docílíme přímého 
vztahu mezi výrobcem PET láhve 
a recyklací
Jsem příznivcem zálohování. Myslím si, že zálo-
hováním docílíme přímého vztahu mezi výrobcem PET láhve a recykla-
cí. Tím chci říct, že výrobce bude mít konečně motivaci z láhve, kterou 
vyrobí pro svůj produkt, získat maximum i po skončení její životnosti. 
Do této chvíle to bylo jedno, protože láhev se spolu s miliony dalších la-
hví stala prostým artiklem svozových společností. V našem regionu na-
příklad není poblíž žádné zařízení na recyklaci. Je mi velmi smutno z to-
ho, kam pak pečlivě vytříděné plasty míří… Naše město leží velmi blízko 
Slovenska, proto mohu osobně posoudit také zvýšenou čistotu veřej-
ných ploch i velkou spokojenost občanů, často mých přátel. 

V našem městě očekávám, že z příkop nebudeme muset láhve lovit 
a sbírat je pohozené všude okolo. Velmi se těším také na fakt, že sníží-
me náklady na svoz, protože žluté nádoby si svým obsahem ani příspěv-
kem EKO-KOMu na sebe rozhodně nevydělají. Z týdenního svozu by tak 
mohl být měsíční, což už bude v nákladech odpadového hospodářství 
poznat. Pokud by se v některé z lokalit dokonce podařilo jeden žlutý 
kontejner ubrat, budu také velmi rád, jsme totiž zemí žlutých, modrých, 
zelených a já nevím jakých ještě plastových kontejnerů, které stojí všu-
de – na návsích, nábřežích i náměstích. Hledejme proto alternativní 
cesty, jak odpad třídit a recyklovat.

Tomáš Chmela,  starosta města Slavičín
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Jediný, kdo na tom vydělá, 
budou nápojářské společnosti
Kdybychom mnoho let provozovali oddělený 
sběr komodit – plasty, plechovky Al i FE, papír, 
bioodpad a SKO atd., možná by to smysl dávalo. Již nyní několik let plní-
me cíle EU, a to až do roku 2025. Zálohování PET a plechovek od nápojů 
je zbytečně nákladná kampaň a jediný, kdo na tom vydělá, budou nápo-
jářské společnosti. Lepší intenzifikovat stávající systém než jej zdvojko-
lejnit. Za mě tedy zálohování ne!

Pro naši obec by zálohování znamenalo:
•  Odliv občanů z místního obchodu do města, tím pádem nejspíš uza-

vření obchodu.
•  Vyšší náklady – pořízení automatů na výkup, náklady na elektrickou 

energii, skladovací prostory a jelikož jsme obec s třemi místními částmi, 
které jsou od sebe vzdáleny více jak 1,5 km, museli bychom vybudovat 
sběrné místo v každé místní části – opět problém s náklady, místem atd. 

•  Snížení příspěvku za třídění – takže vlastně zvýšený náklad na odpa-
dové hospodářství. Jan Vojáček,  starosta obce Opolany

Nemáme čas ani peníze na 
experimenty.  Pojďme zlepšovat to, 
co máme a umíme
Na dobrovolném zálohování nevidím nic špat-
ného. Pomáhá k mírnému navýšení sesbíraných PET lahví. Někteří ob-
chodníci se pro něj rozhodli a část zákazníků jej využívá. Všichni to dě-
lají dobrovolně. Stát to nic nestojí a vytříděnost je vyšší. S povinným zá-
lohováním ale výhody dobrovolného zálohování prakticky mizí. Chybí 
prostory pro uskladnění nesešlapaných obalů, zmizí nápojové obaly ze 
žlutých kontejnerů, zákazníci budou muset vozit obaly do větších ob-
chodů, protože malí obchodníci nebudou mít na zálohování kapacity. 
Díky povinnému zálohování se pravděpodobně (a v ideálním případě) 
podaří vysbírat 90 % PET lahví uvedených na trh. Občané ČR jsou ale 
velmi šikovní v třídění a již dnes těch lahví vloží do žlutých kontejnerů 
82 %.  Má tedy smysl investovat do zálohování několik miliard, které by 
mohly být vynaloženy do projektů na zkvalitnění třídění a především 
recyklace, když to vše může fungovat na dobrovolné bázi?

Také naší obci by se zavedením povinného zálohování navýšily ná-
klady na svoz plastového odpadu, to nám svozová firma víceméně pře-
dem avizovala. Problematické určitě bude také zálohování pro malou 
soukromou prodejnu. Já jsem zároveň přesvědčená o tom, že pokud 
budou lidé uchovávat doma nesešlápnuté nápojové obaly připravené 
k odvozu do obchodu, sníží to, s ohledem na prostor, který to zabere, je-
jich ochotu třídit ostatní plasty. 

Myslím si, že nemáme čas ani peníze na experimenty. Pojďme zlepšo-
vat to, co máme, co umíme!

Magda Pejšová, starostka obce Dolní Zálezly

Zálohování? Nahraný míček 
pro byznys jedním směrem
Zálohování vypadá na první pohled velmi sym-
paticky. Ale! Když se člověk seznámí hlouběji s da-
ným návrhem, uvidí tzv. třetí záměr. A to mne velmi netěší. Již nyní počítá 
výrobce nápojů s tím, že se mu třetina „petek“ nevrátí a jemu zůstane 
v „kapse“ částka za zálohu, další třetinu „petek“ nebude moci vrátit zpět do 
oběhu, tak je nechá recyklovat (+ další případný zisk z recyklátu), no a po-
slední třetinu „petek“ naplní a pošle zpět do oběhu. Tomu říkám nahraný 
míček pro byznys jedním směrem. Myslím, že obce a města dnes umí velmi 
dobře třídit odpad, o čemž svědčí i celoevropské srovnání. Takže za mne ne! 

Pokud by byl systém zálohování schválen, velmi by to zatížilo napří-
klad provoz naší obecní prodejny. Vůbec si neumím představit, jak by se 
s vrácenými „petkami“ operativně nakládalo, jak a kam by se ukládaly. 
Budeme muset postavit další speciální dvůr? Kdo nám na něj přispěje? 
Výrobce nápojů? Ministerstvo životního prostředí?

David Šimek, starosta obce Příluka

Zálohování říkám jasné NE!
Proč povinné zálohování? To je jako otázka za tři-
cet stříbrných. A kde ty stříbrňáky jsou? Dostane-
me je za vrácený obal? Za každý? No, nedostane-
me! Nejprve ty stříbrňáky přidáme k zabalenému nápoji, tedy stávající 
cena plus záloha na obal. Plné obaly doneseme domů, opatrně vyprázd-
níme, opatrně uložíme, opatrně opět přeneseme k automatu, opatrně 
vkládáme a s napětím očekáváme, o kolik stříbrňáků nás vratný systém 
obere. Dříve se tomu říkalo „jednoruký bandita“. A odhad nevrácených zá-
loh? Prý 30 %, to je o 10 % horší bilance než u aktuálního systému separa-
ce. Nyní se do systému vrací téměř sedm lahví z deseti. Přepočteno na 
stříbrňáky, ze 100 nápojových obalů jde o 30 ks nevybraných obalů, a při 
předpokládané záloze 4 Kč přijdete o 120 Kč. Pokud bych do výpočtu měl 
vložit náklady 5,2 miliardy na zavedení systému a 1,4 miliardy na jeho roč-
ní správu, zvýšené náklady na dopravu, lze předpokládat čistou ztrátu na 
jeden obal 6,60 Kč. Pokud k této částce přičteme nevrácenou zálohu, jde 
o 7,80 Kč čisté ztráty na jeden nápojový obal za první rok zavedení systé-
mu. Při 100 zakoupených nápojových obalů pak přijdete o 780,– Kč. A vy 
se mě ptáte, zda zálohování ano, či ne? Říkám jasně ne. Tyto prostředky 
by měly být použity na investice do třídících a recyklačních linek.

A jaký dopad by mohlo mít zálohování na život v naší obci? Představte 
si reálný dopad, budeme muset sbírat a likvidovat poházené obaly, které 
automat na vrácení zálohy neodebere a zákazník je již nebude ochoten 
nést ke žlutému či šedému kontejneru. A proč je neodnese do kontejneru? 
Odpověď je nasnadě. MŽP a nápojářská lobby naše občany, zákazníky, 
producenty přesvědčuje, že odevzdávat nápojové obaly v systému separo-
vaného odpadu k recyklaci do určených kontejnerů je špatně. Jak prosté, 
několik dekád učíte občany odpovědnému chování vůči planetě a budou-
cím generacím a pak instituce mající vytvářet podmínky pro ekologické 
a ekonomické využití suroviny dlouho budovaný systém zboří, ekologicky 
zatíží a násobně zdraží. Tak tomu říkám „majstrštych“. 

Jiří Beneš, starosta obce Přerov nad Labem

Vratné plastové obaly? 
Drahá cesta zpět
Zálohování plastových lahví by stálo stamiliony 
korun navíc, lidé by museli platit více peněz. Jest-
liže stojí lahev minerálky 15 korun, např. tříkorunová záloha by nevedla ke 
snížení ceny nápoje na 12 korun, ale ke zvýšení na 18 korun. Před 20 lety 
by to stálo za úvahu, ale nyní i dle mnoha argumentačně dobrých analýz, 
které jsem četl, již ne.

Drtivá většina obcí zlepšila za poslední dekádu funkční komunální 
odpadové systémy na třídění odpadů. Různé obce mají různé systémy, 
které směřují k tomu, že se velmi dobře třídí plasty. Správnou cestou je 
dobudování třídících linek v uzlových místech.

Je třeba se zaměřit na recyklaci odpadů, a nikoliv ztrácet čas budo-
váním nového paralelního systému „vratných plastových obalů“, který bu-
de řešit pouze nejlukrativnější nápojové obaly (zdroj pro nápojářské 
firmy), ale už ne další plastové odpady, které by zůstaly na bedrech ob-
cí. A jen na okraj: vracet a převážet vzduch v prázdných láhvích, namís-
to sešlapání plastového odpadu a jeho vložení do připravené sítě popel-
nic a kontejnerů, je velmi neekologické.

Tomáš Šulák,  bývalý starosta obce Veselíčko
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Aktuální termíny kurzu:
Úterý 19. a středa 20. března, 9:00 – 12:30
Úterý 26. a středa 27. března, 9:00 – 12:30
Lektoři:
Milan Havel, Zdeněk Ryšavý, Jan Brožek
Forma kurzu: online
Registrace: www.portalzastupitele.cz
Kurzy jsou zdarma.

Připravila
Jitka Mattyašovská

a 2035. Kurz byl připraven ve spolupráci se 
zkušeným odborníkem Milanem Havlem. Je-
ho cílem je zdůraznit nezbytnost analyzová-
ní dat odpadového hospodářství, jejich sběr 
a dostupné zdroje. Zabývá se možnostmi sní-
žení produkce směsného komunálního dopa-
du pod 150 kg/obyvatel/rok. Tento limit je nutný 
k naplnění legislativních cílů. Analýza a přijatá 
opatření mohou mít pro obce i nezanedbatel-
ný ekonomický význam. 

Příklady dobré praxe zazní 
z Okříšek a akciovky založené 
117 obcemi
Chybět nebudou ani příklady dobré praxe, ja-
kými jsou například řešení odpadového hos-
podářství a komunikace s občany v městysi 
Okříšky nebo akciová společnost SOMPO, 
kterou založilo 117 obcí za účelem poskyto-
vání komplexních služeb v oblasti nakládá-
ní s  odpady. Podrobný program najdete na 
www.portalzastupitele.cz. Kurz je vhodný ze-
jména pro zástupce obcí či organizace zřizo-
vané obcemi, které odpady v obci řeší. Jeho 
absolvování lze doporučit zejména zástup-
cům menších obcí s  produkcí směsného od-
padu vyšší než 150 kg/obyvatele/rok.

Na květen 2024 pro vás připravuje jihlavská projektová kancelář osvědčený model 
dvoudenního vzdělávacího programu k vybraným tématům souvisejícím s klima-
tickou změnou. Tradičně budou kombinovány formy semináře, exkurze či workshopu. 

Sdružení místních samospráv ČR projektem „Podpora resilience obcí vůči klimatickým změnám“ podporuje ob-
ce formou průběžného vzdělávání, aby se jim lépe dařilo úspěšně se vyrovnat se současnými změnami a krizemi 
v kontextu klimatické změny.  

Projektová kancelář Jihlava 

Univerzita starosty 2024 se chystá na květen!

SMS ČR podporuje obce a jejich resilienci
prostřednictvím vzdělávání

Kdy a kde?
Čtvrtek 23. a pátek 24. května strávíme na pomezí Kraje Vysočina a Par-
dubického kraje. Plánujeme setkání v Nasavrkách, ve skanzenu na Vese-
lém kopci a v obci Prosetín. V Nasavrkách bude dějištěm setkání Střed-
ní odborné učiliště včelařské – Včelařské vzdělávací centrum, o. p. s.

O čem?
Ústředním tématem bude problematika spojená s klimatickou změ-
nou, jejími dopady a možnými řešeními v kontextu obcí. Zaměříme se 
například na energetiku, hospodaření s vodou, péči o krajinu, hospoda-
ření v lesích, dřevostavby, možnosti financování, zabrousíme také do 

legislativy. V rámci doprovodného programu se můžete těšit na návště-
vu včelařského arboreta.

Kdo?
S problematikou vás seznámí odborníci z akademické sféry, odborníci 
z praxe i z ministerstev. Program bude bude kombinací přednášek, ex-
kurzí a workshopů. 

Další info?
Další informace postupně doplňujeme na www.portalzastupitele.cz. 
Registrace na Univerzitu starosty je spuštěna od 11. března.

Chystá se stáž na téma povodně 
a krizová řízení
V rámci projektu jsou připravovány vzdělávací 
programy v souvislosti s klimatickou změnou, 
jejími dopady a možnostmi řešení či adaptací. 
V současné době se kromě prezenční dvouden-
ní Univerzity starosty (23. a 24. května) chystá 
odborná stáž na téma povodně, protipovod-
ňová ochrana a krizové řízení, neboť povodně 
nás trápí neustále a dopady klimatické změny, 
např. na schopnost půdy zadržovat vodu, se 
zvětšují. Je tedy důležité předcházet škodám 
a chránit životy i majetek. Když už k povodni do-
jde, je v takových situacích zásadní krizové říze-
ní. Kdo, co, kdy a jak dělat, to vše bude obsahem 
teoretické části plánované stáže.

Jak analyzovat odpadové 
hospodářství obce aneb kde jsou 
skryté rezervy?
Na otázku, jak analyzovat odpadové hospodář-
ství obce aneb kde jsou skryté rezervy, odpoví 
účastníkům další kurz, jenž se zaměří na pro-
blematiku odpadového hospodářství a neopo-
mene zmínit ani nastavené legislativní závaz-
né limity pro obce s milníky v letech 2025, 2030 
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Přemýšlíte o zřízení dětské skupiny? Potřebujete informace, jak takovou dětskou 
skupinu vybudovat krok za krokem? Potřebujete řešit své konkrétní záměry? Po-
moc nabízí jihlavská projektová kancelář SMS ČR, která navázala letos v únoru užší spolupráci s Ministerstvem prá-
ce a sociálních věcí, jež se týká právě dětských skupin.

Zázemí pro dětskou skupinu Sluníčko v obci Malé Žernoseky v Ústeckém kraji vzniklo už v roce 2016. Má kapacitu pro 
12 dětí, a jak potvrzuje starosta Petr Liška, nikdy nebyl problém ji na sto procent naplnit. Skupina slouží prioritně dě-
tem z Malých Žernosek a spádových obcí. 

Projektová kancelář Jihlava 

Zajímáte se o dětské skupiny?
Budeme vám přinášet informace přímo od zdroje

Dětská skupina má zázemí
v původně čtyřpokojovém bytě, který obec přestavěla

Projektová kancelář Jihlava představuje 
novou posilu ve svém týmu
Koordinátorkou vzdělávacích programů jihlavského projektového týmu je od února Chrystyna Dajčová, 
která na Mendelově univerzitě v Brně vystudovala manažersko-ekonomický obor. Zkušenosti má také 
v oblasti pedagogické. Chrystyna bude zajišťovat kurzy, stáže, webináře a další aktivity. Zaměří se také na 
průvodcovství a podporu účastníků vzdělávacích aktivit, které projektová kancelář uspořádá. 
Kontakt: +420 770 600 624, dajcova@smscr.cz

Tři důvody PRO dětské skupiny:
1.  Dětské skupiny dokáží rychle doplnit chybějící kapacitu mateř-

ských škol v místech, kde je to potřeba.
2.  Zajištění předškolní péče ve městech a obcích je atraktivním 

benefitem pro mladé rodiny, které se rozhodují, kde budou žít.
3.  Flexibilita dětských skupin umožňuje rodičům skloubit péči o dě-

ti s prací, což má pozitivní vliv na ekonomickou stabilitu rodin.

Co lze od spolupráce SMS ČR s MPSV očekávat?
V rámci spolupráce s MPSV se v následujících měsících můžete těšit na 
osobní setkání k tématu v rámci krajských shromáždění SMS ČR. Přímo 
od zástupců ministerstva se zde dozvíte, jak na financování, budování 
a provoz dětských skupin. Můžete s nimi konzultovat možnosti a výho-
dy, pohovořit o aktuálních dotačních výzvách. 

Využijte nabídku webinářů a seminářů
Nenechte si ujít online webináře, které se uskuteční pro širší počet 
účastníků. První se konal již 4. března, jeho záznam je k dispozici na ka-
nálu SMSČR EDUCATION na YouTube. Zajímavé budou také online se-
mináře pro užší skupiny zájemců s možností klást dotazy, jež se týkají 
řešení konkrétních situací.

Proč dětská skupina pro tak malé děti?
Cílem projektu Sluníčko – dětská skupina pro 
veřejnost v obci Malé Žernoseky bylo rozšířit 
služby pro péči o děti v místě realizace a zlep-
šit tak podmínky pro zaměstnanost rodin 
s dětmi. Jednoduše přeloženo, obec reagovala 
na poptávku rodičů nejen ze vsi, ale i okolí. Pro 
vznik zázemí využila volné prostory, které do-
sud sloužily pro bytové účely.

Takže se tyto děti scházejí 
v bývalém bytě?
Ano. Dětská skupina má zázemí v původně 
čtyřpokojovém bytě, který obec přestavěla. 
Rozšířila sociální zázemí, kde bylo zapotřebí 
snížit WC i umyvadla pro děti od dvou let, pro-
story dostaly nový nábytek a podlahu. Důvo-

dem byla i skutečnost, že byt vznikl v minulos-
ti z prostor, které dříve užívala školka, takže se 
využitím pro dětskou skupinu vrátil ke svému 
původnímu určení.

Jak se to financovalo?
Dětská skupina vznikla za podpory MPSV, kte-
ré projekt financovalo z evropského Operační-
ho programu Zaměstnanost.

A co doporučujete těm, 
které jste právě inspirovali?
Aby se nebáli a snažili se řešit potřeby v obci 
i méně tradičními způsoby.

(Zveřejněno v publikaci Jak to dělají jinde, 
kterou vydalo SMS ČR v roce 2022)
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Informace k tématu dětských skupin a nabídce konkrétních akti-
vit budeme sdílet na stránkách SMSky, na PORTÁLU ZASTUPITELE 
(www.portalzastupitele.cz), dozvíte se o nich také prostřednictvím 
e-mailů, které vám pravidelně zasílají vaši krajští manažeři. 
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svět i  Evropu inspirací. Soutěž OBEC 2030 je 
jedním z kroků naší snahy o uznání a propaga-
ci dobrých praxí, které v této zemi existují. Kaž-
dý projekt představuje příležitost ukázat po-
krok a inovace, kterých Česká republika v těchto 
oblastech dosahuje a které přispívají k lepší re-
prezentaci naší země na mezinárodním poli.

Pamatujete si ještě, 
kdo vyhrál soutěž vloni?
Loňským vítězem je obec Břehy s opravdu (srd-
cově) krásným projektem záchrany a obnovy 
malé vodní elektrárny. Druhé místo si vyslouži-
la za svou odvahu zavést svépomocí energetic-
ký management obec Rybniště. Na třetím pak 
skončila obec Lipová s ukázkovou energetickou 
optimalizací památkově chráněné budovy.

Pojďte do toho!
Vyzýváme tímto všechny obce a města, aby se 
přihlásily do soutěže OBEC 2030 a představily 
své inovativní projekty, jež se vztahují k ener-
getice a ochraně klimatu. Těšíme se na letošní 
soutěžící!

www.obec2030.cz/soutez

řejností a inspirovat ostatní k podobným kro-
kům v boji proti klimatickým změnám.

I naše obce mohou inspirovat Evropu
Česká republika stojí v oblasti energetiky a en-
vironmentalismu na pevných základech a ve 
srovnání s ostatními zeměmi rozhodně není 
pozadu. Naopak, v mnoha ohledech jsme pro 

Proč by se měly hlásit malé obce?
Malé obce v ČR by se měly do soutěže OBEC 
2030 hlásit především kvůli možnosti zviditel-
nění svých inovativních projektů v oblasti ener-
getiky a ochrany klimatu. České obce disponují 
mnoha skvělými inovacemi, které si zaslouží 
uznání a podporu. Účast v této soutěži nabízí je-
dinečnou příležitost sdílet své úspěchy s širší ve-

SMS ČR vyhlásilo 4. ročník soutěže OBEC 2030.
Se svými projekty se můžete přihlásit do 1. srpna!
Sdružení místních samospráv ČR spolu s partnery vyhlásilo 4. ročník soutěže OBEC 2030, která hledá 
nejatraktivnější řešení v oblastech soběstačné energetiky, prvků smart village, environmentální odpo-
vědnosti a nově také v kategorii dřevostaveb. Přihlášení probíhá online, je možné do 1. srpna, zabere přibližně 10 minut 
a je zcela zdarma. Hlásit se mohou všechny obce a města v ČR kromě krajských měst, kde mohou soutěžit jednotlivé měst-
ské části. Projekty mohou spadat do širokého spektra oblastí, od nových zdrojů energie po smart řešení ve vesnickém pro-
storu. Více informací a podrobnosti o přihlášení najdete na oficiálních stránkách soutěže www.obec2030.cz/soutez.

O nejlepší tištěný obecní či městský zpravodaj roku 2023, ale také třeba o nej-
lepší zpravodaj mikroregionu či MAS můžete opět zabojovat v celostátní soutě-
ži, kterou již potřinácté vyhlásila obecně prospěšná společnost Civipolis, o. p. s. 
Jedním ze spoluorganizátorů je i Sdružení místních samospráv ČR.

Obec 2030

Vloni si vítězství v soutěži OBEC 2030 zasloužila obec Břehy z Pardubického kraje. Za svůj projekt záchra-
ny a obnovy malé vodní elektrárny získala šek v hodnotě 100 tisíc korun.

Vydáváte tištěný zpravodaj?
Přihlaste se do soutěže o ten nejlepší.
Čas na to máte do konce dubna! 

Čas máte nejpozději do 30. dubna
„Soutěžící musí zaslat dva výtisky dvou různých čí-
sel zpravodaje na adresu KPES FF, Univerzita Palac-
kého, Křížkovského 12, Olomouc, 779 00, a to nej-
později do 30. dubna. Ani v letošním roce již nelze 
přihlásit elektronicky vydávaná periodika,“ upřes-
nila členka komise Marie Machačová. Soutěž 
má podle organizátorů podpořit obce a města 
v aktivitě, kterou organizátoři považují za vel-
mi důležitou zvláště v době jisté bulvarizace 
médií. Zpravodaje tak zůstávají věrny původní-
mu poslání tisku, tedy informování občanů.

Co se hodnotí?
Úkolem sedmičlenné poroty, ve které zasedají 
zástupci vyhlašovatelů a profesionální noviná-
ři, bude zhodnotit došlé zpravodaje, a to nejen 
po stránce obsahové pestrosti a grafické pře-
hlednosti, v potaz vezmou i celkový dojem 
zpravodaje. Komise rovněž hodnotí nejlepší 
zpravodaj mikroregionů, svazků obcí a míst-
ních akčních skupin, popřípadě jiné platformy 
meziobecní spolupráce. Zvláštní kategorií je 
soutěž o nejzajímavější či nejoriginálnější pra-
videlnou rubriku. 

Soutěž vyhlašuje Civipolis, o. p. s., Katedra 
politologie FF UP v Olomouci, Sdružení míst-
ních samospráv ČR a Angelus Aureus, o. p. s. Vy-
hlášení výsledků se každý rok koná 4. července 
na Velehradě v rámci Dnů lidí dobré vůle. Vlo-
ni do soutěže zaslalo své zpravodaje bezmála 
300 obcí, měst a místních akčních skupin. Vy-
hrál Blučinský zpravodaj, který vydává obec 
Blučina v okrese Brno-venkov, a Hobulet měst-
ské části Praha 7. Další informace k soutěži na-
leznete na adrese www.civipolis.cz. 

Dana Hellová, Pavel Šaradín
Civipolis, o. p. s.
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Úřad pro ochranu osobních údajů (dále jen Úřad) vydal metodiku ke kamerám 
a kamerovým systémům. Na této zprávě by nebylo nic překvapivého, kdyby se tak 
nestalo až téměř 6 let po účinnosti GDPR. Abychom Úřadu nekřivdili, jedna metodika tu již existovala. Byla ovšem 
vydána už v roce 2012. Nereflektovala tak rychlý vývoj digitálních technologií a tím i rozšíření kamerových systé-
mů jako oblíbeného prostředku ochrany. Ale především nepracovala s pravidly stanovenými v obecném nařízení 
(GDPR). Nová metodika toto vše obsahuje, přináší příklad komplexního balančního systému i rozlišení jednotli-
vých snímání podle jejich podrobnosti (detailnosti). Tím se může stát dobrým pomocníkem pro každého správce. 
I tak je nutné ji číst kritickým okem a nejlépe v blízkosti svého pověřence.

návaznost na původní verzi plánu, v Kostelní Lhotě se po dvou a půl le-
tech od zpracování plánu uskuteční za osobní účasti zpracovatelů plánu 
jeho veřejné projednání, přičemž zásadní výstupy z projednání budou 
zpracovateli objektivně vyhodnoceny a do dokumentu zaneseny.

Kvalitně zpracovaný plán by se neměl otřásat v základech
V obou zmíněných případech platí, že (zejména procesně) kvalitně 
zpracovaný plán by se v takové chvíli neměl otřásat v základech, nýbrž 
by měl být v návaznosti na nové objektivní informace pouze citlivě 
upraven či doplněn např. o řešení nově se do popředí dostávajících vý-
zev. V případě každého zásahu do obsahu pak musí být dokument vždy 
znovu schválen zastupitelstvem obce. Pokud by 
se tak nestalo, platný by zůstal dokument v jeho 
původně schválené podobě.

Marek Komárek
koordinátor služby strategického plánování

Strategický plán je živý dokument,
jeho aktualizace má ale svá pravidla
Strategický plán je zpravidla připravován na období minimálně pěti, častěji pak sedmi (typicky ve vazbě na progra-
movací období EU) či dokonce deseti let. K jeho obsahové aktualizaci ale může (či dokonce má) docházet v kratším 
časovém intervalu, než je jeho doba platnosti. Logickou periodou jsou přibližně dva roky.

Důvody aktualizace mohou být pragmatické, 
ale i koncepční
Důvody aktualizace strategického plánu mohou být čistě pragmatické 
(např. potřeba upravit znění konkrétního záměru, aby byl typicky v sou-
ladu s aktuální vyhlášenou dotační výzvou, jejíž přesné podmínky neby-
ly v průběhu zpracování dokumentu známé). V takovém případě není 
rozhodující, kdy se k tomuto zásahu do plánu přistoupí. Pokud jsou však 
důvody rozvojové/koncepční, kdy se po určité době ověří názor místních 
aktérů či obyvatel na rozvojové priority, je časové hledisko důležité.

Příklady z Tisé a Kostelní Lhoty
Právě po dvou letech od zpracování strategického plánu přistoupili k je-
ho aktualizaci v Tisé na Ústecku či v Kostelní Lhotě, která je vítězem 
soutěže Vesnice roku 2022 v rámci celé České republiky. Zatímco v Tisé 
vzešla aktualizace z personálně doplněné, ale kontinuálně fungující 
pracovní skupiny složené z různých skupin občanů, čímž byla zajištěna 

Strategické plánování 

Ochrana osobních údajů

Nová metodika ke kamerám přináší upřesnění postupu
správce i pověřence při instalaci kamerového systému 

Snímací zařízení jsou oblíbeným 
nástrojem správců
Kamery a kamerové systémy jsou oblíbeným 
nástrojem ochrany majetku, zajištění pocitu 

bezpečí či prostředkem pro přenos atmosféry či 
počasí konkrétního místa. Jsou velmi rozšířené 
nejen v soukromém sektoru, ale i v tom veřej-
ném. Obce jimi zajišťují právě ochranu majet-
ku, některé jimi on-line snímají veřejný prostor. 

Jsme SMS-služby s.r.o. a samosprávám a jimi zřizovaným 
školám nabízíme už od roku 2018 mnohem víc než jen službu 
pověřence pro ochranu osobních údajů, která exkluzivně zahr-
nuje i přístup k newsletteru Samospráva v právu. Členským obcím Sdružení místních 
samospráv ČR umíme poradit v oblasti dotací a veřejných zakázek, také s vypořá-
dáním autorských práv nebo se strategickým plánováním. Umíme provést i audit 
webových stránek. A co můžeme nabídnout školám? Poskytujeme pověřenecké služ-
by, v rámci kterých zdarma vydáváme newsletter Škola v právu, zajišťujeme rovněž 
školskou právní poradnu. A také pro vás píšeme! Přesvědčit se o tom můžete na naší 
dvoustránce, kterou si právě prohlížíte, a na webových stránkách SMS-služby s.r.o. 
v sekci Aktuálně, kde najdete všechny naše texty v plném rozsahu. Tak nezapomeňte, 
SMS-služby s.r.o. jsou tu pro vás a vaše školy. Jsou tu k vašim službám!

Pověřenecké služby – Lenka Matějová
 lenka.matejova@sms-sluzby.cz, 724 595 111
Veřejné zakázky – Michaela Jelínková
michaela.jelinkova@sms-sluzby.cz, 770 600 556
Dotační servis – Martina Svobodová
martina.svobodova@sms-sluzby.cz, 778 098 224
Strategické plánování – Marek Komárek
 marek.komarek@sms-sluzby.cz, 725 983 171
Autorská práva jednoduše – Jakub Iran
 jakub.iran@sms-sluzby.cz, 732 633 384
Audit webových stránek – Michal Hinda
 michal.hinda@sms-sluzby.cz, 734 180 507
Sekretariát – Magdalena Komárková
 kancelar@sms-sluzby.cz, 723 644 867
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Neexistence pokut přináší časté 
ohýbání pravidel
Využití kamer má svá pravidla vyplývající z ob-
čanského zákoníku, ale především z pravidel 
GDPR. Vlivem ustanovení v zákoně o zpracová-
ní osobních údajů, které promíjí pokuty správ-
cům z veřejného sektoru, jsou tato pravidla často 
porušována, nebo alespoň ohýbána. To se týká 
především důvodu snímání zvoleného prosto-
ru, rozsahu rozsahu záběru či jeho detailu. 

Metodika není závazný dokument, 
správce se jí nemusí řídit
Po vydání metodiky ke kamerám z pera Úřadu 
by tak mělo být mezi správci, ale i pověřenci, 
jasněji. Nicméně dokument s celým názvem 
Metodika k návrhu a provozování kamerových 
systémů z hlediska zpracování a ochrany osob-
ních údajů nemá sílu právního předpisu a jak 
je uvedeno v úvodu tohoto dokumentu, není 
pro nikoho závazná či povinná. Správce může 
najít jiný způsob, v tomto případě spíše po-
stup, splnění povinností daných obecným na-
řízením, a to např. shromážděním dokladů 
o plnění jednotlivých požadavků GDPR při zří-
zení a provozování kamerového systému. 

Metodika klade důraz na práva 
subjektu údajů a ochranu přenosu 
a záznamu
Úřad klade v metodice důraz na instalaci ka-
merového systému, jehož provoz má jasný cíl 
(účel) a co nejméně zasahuje do práv a svobod 

subjektu údajů. Text ve velké míře pracuje 
s  technickými parametry kamerového systé-
mu, s precizním vydefinováním účelu zpraco-
vání a s kvalitní ochranou přenosu. Velký dů-
raz je kladen na informační povinnost správce 
vůči subjektům údajů. 

Balanční test má být podle 
Úřadu mnohem komplexnější, 
než je obvyklé
Metodika přináší vzory informační povinnosti 
podle čl. 12–14 GDPR, záznamů o činnostech 
zpracování podle č. 30 GDPR, ale také balanč-
ního testu. Ve srovnání s předchozími a dopo-
sud rozšířenými vzory (ne vždy z pera Úřadu) 
je balanční test, který hodnotí oprávněnost 

správce zpracovávat osobní údaje v určitém 
prostoru prostřednictvím kamerového systé-
mu, mnohem složitější a komplexnější. Úřad 
jednoznačně doporučuje, aby balanční test ob-
sahoval jednotlivé varianty zpracování osob-
ních údajů, tedy vyhodnotil, proč je kamera 
tím jediným a nejefektivnějším způsobem, jak 
dosáhnout stanoveného účelu. To sice není 
žádný nový postup, často ale nebyl respekto-
ván, a především ve veřejné správě dochází ke 
zjednodušování.

Podrobnosti vysvětlí webinář 
pro klienty pověřenců. 
Koná se v úterý 26. března
V praxi balanční test a základní dokumenty 
pro zamýšlený kamerový systém připravuje 
pro správce pověřenec. Ten by měl také správ-
ce se smyslem metodiky seznámit.

Nejinak tomu bude i u nás. Těsně před veli-
konočními svátky, konkrétně na úterý 26. břez-
na od 13 hodin, chystáme webinář k vydané 
metodice. Uskuteční se v rámci cyklu webiná-
řů GDPR prakticky, který je určen exkluzivně 
klientům našich pověřenců a je pro ně také 
zcela zdarma. Odkaz pro připojení obdržíte 
e-mailem od svého pověřence. Webinářem 
vás provede Lenka Matějová a Václav Řehoř.

Lenka Matějová
koordinátorka 

služeb pověřenců
SMS-služby, s. r. o.
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Do projektu se zapojilo bezmála 300 starostek a starostů, což je řádo-
vě o několik desítek více než za celý loňský rok. A to je teprve začátek 
roku. Vážíme si vaší důvěry. Pro nás jde o jasný signál, že tento projekt 
naplňuje vaše očekávání a  usnadňuje vám administraci autorských 
práv při pořádání kulturních a společenských akcí. Zároveň to vnímá-

me i jako impuls pro další rozvoj projektu a na-
šich služeb.
 Jakub Iran, koordinátor projektu

Autorská práva jednoduše
autorskaprava@sms-sluzby.cz

turu (místní komunikace, vodovody, kanalizace 
ČOV aj.), posilování krajiny a přírodě blízkých 
opatření, rekonstrukce veřejných budov, byto-
vých domů, veřejného prostranství, výstavbu či 
rekonstrukce školských, sociálních a zdravotnic-
kých zařízení, kulturních domů, úřadů, cykloste-
zek, hřišť či snižování energetické náročnosti.

Zaujala vás některá z podporovaných ak-
tivit a nevíte si rady s žádostí o dotaci? V pří-
padě zájmu o zajištění administrace vašeho 
projektu se na nás neváhejte obrátit na adre-
se dotace@smscr.cz. 

Martina Svobodová
vedoucí dotačního 

servisu

Ministerstvo pro místní rozvoj vyhlásilo tři výzvy, které hlavně obcím a krajům pomohou s přípravou pro-
jektů reagujících na potřebu digitální a zelené tranzice v souladu s cíli EU. Z evropských zdrojů – Národní-
ho plánu obnovy – na to vyčlenilo celkem 870 milionů korun. Žadatelé mohou finanční prostředky využít například na 
pořízení projektové dokumentace, realizaci studie proveditelnosti nebo architektonické a urbanistické soutěže.

Není to ani tolik dnů, co skončil druhý měsíc roku, a nám nezbývá než vám poděkovat. Se zatajeným dechem jsme 
sledovali váš obrovský zájem o projekt Autorská práva jednoduše. Máme radost!

Dotace

MMR poskytne obcím dotaci na přípravu projektů 

O projekt Autorská práva jednoduše máte velký zájem. Vážíme si toho!

Výzva na menší i větší projekty
Cílem daných výzev je pomoci obcím s přípra-
vou projektů reagujících na nové výzvy digitál-
ní a zelené tranzice v souladu s cíli EU a tím 
podpořit investiční připravenost obcí. Jde o fi-
nanční podporu přípravy projektů až do úrov-
ně připravenosti pro vyhlášení soutěže na zho-
tovitele, projektů umožňujících využití inova-
tivních finančních nástrojů (vč. PPP). Smyslem 
výzev je rovněž snížení prodlev přípravných 
prací a v neposlední řadě i motivace obcí k pří-
pravě kvalitních projektů v souladu s cíli EU. 

Na co lze čerpat dotaci
Obce mohou čerpat 100% podporu do výše až 
35 mil. Kč, a to na pořízení projektové doku-
mentace (např. architektonická studie, projekt 

pro územní rozhodnutí, pro stavební povolení, 
pro provedení stavby pro novostavby i rekon-
strukce potřebné pro realizaci projektů), pří-
pravu soutěžní dokumentace pro realizaci sta-
veb, studie stavebně technologického řešení 
(např. dokumentace pro zařízení a systémy ma-
jící vliv na energetickou náročnost, na výměnu 
tepelných zdrojů atp.), studie proveditelnosti, 
architektonické a urbanistické soutěže či pří-
pravu smluv typu Design&Build, PPP a EPC.

A jakých oblastí se projekty týkají?
Podpořeny budou projekty v oblasti tzv. Smart 
Cities, tj. v oblasti bezpečnosti veřejných pro-
stranství, městské mobility včetně monitorování 
dopravy s výjimkou projektů využívajících eko-
systém sítí 5G. S další podporou mohou počítat 
např. projekty zaměřené na veřejnou infrastruk-
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„Ani jsem tam nešel, Jitko, nemělas před úřadem kolo,“
říkají občané Jasenné druhé nejdéle sloužící starostce v zemi
Druhou nejdéle sloužící starostkou v zemi je Jitka Slezáková z obce Jasenná 
v Královéhradeckém kraji. Je jedinou ženou v kraji, která je v této funkci ne-
přetržitě od roku 1990. Ve své rodné vsi, jíž starostoval už její dědeček, po ní 
zůstane viditelná stopa v podobě neuvěřitelného množství zdařilých projek-
tů a investic do obecního majetku.

Paní starostko, jaký dopravní prostředek 
pro přepravu po obci používáte nejčastěji?
Po obci jezdím jenom na kole, každý mě tu tak-
to zná už 34 let. Jen mimořádně jedu autem, 
když je například nevlídné počasí a já se potře-
buji dostat na druhý konec vesnice. A i občané 
se řídí jednoduše tím, zda stojí či nestojí před 
úřadem kolo. Když stojí, znamená to, že sta-
rostka je na úřadě. „Ani jsem tam nešel, Jitko, ne-
mělas tam kolo,“ říkají mi. 

Na co jste za dobu svého starostovaní hrdá?
Jsem ráda, že se mi po celou dobu dařilo rozši-
řovat obecní majetek a tím pádem i občanskou 
vybavenost budováním či nákupem objektů 
a pozemků, které sloužily našim občanům. Tak-
že nyní máme v obci dokonce dva obchody, 
hospodu, poštu, knihovnu atd., vše ve vlastních 
obecních prostorách. 

Když se dívám na chronologický výčet 
investičních akcí či rekonstrukcí, který jste 
nám zaslala, je opravdu velmi podrobný 
a dlouhý… 
K těm hlavním investicím patří zbudování obec-
ního vodovodu včetně postavení věžového vodo-
jemu, zbudování splaškové kanalizace včetně 
čerpacích stanic, zajištění přípojek k  domům, 
zbudování chodníků, rekonstrukce veřejného 
osvětlení, stavba nového obecního úřadu, pošty, 
knihovny, čtyř obecních bytů a rekonstrukce stá-
vajícího kulturního domu s  hasičskou klubov-
nou, postavení šaten pro sportovce ve spolupráci 
s TJ Sokol, postavení bytového domu se čtyřmi 
byty, celková rekonstrukce objektu restaurace 
Na Křižovatce, stavba nové sedlové střechy na 
budově mateřské školy, zateplení budovy, výmě-
na oken, dveří a nové vytápění celé mateřské 
školy, výměna oken a dveří a oprava fasády histo-
rické budovy základní školy, stavba nových auto-
busových zastávek, zajištění oprav státní silnice, 
vyasfaltování většiny místních komunikací včet-
ně vjezdů, zbudování dětských hřišť, zajištění 
dotace na opravu střechy a fasády kostela, včet-
ně opravy věžičky, úprava veřejných prostranství 
a vznik návsi naproti obecnímu úřadu.

A tím ten výčet zdaleka nekončí, 
ale pokračuje…
Nyní provádíme úpravu veřejného prostran-
ství za restaurací Na Křižovatce a zpevnění pří-
jezdové komunikace k bytovému domu, staví-
me stání pro kontejnery, připravujeme projekt 
na rekonstrukci hasičské zbrojnice včetně ha-
sičské klubovny, po získání dotace chceme 
zbudovat čtyři byty na bývalé faře, což je dlou-
ho připravovaná akce. Průběžně provádíme 
opravy a udržovací práce na 18 obecních objek-
tech, devíti bytech, obecní technice, s níž pro-
vádíme zimní údržbu, údržbu veřejné zeleně 
a veškeré potřebné práce. Snažíme se co nej-
lépe starat o obecní majetek a udržovat ho 
v  dobrém stavu. Skvěle také funguje spolu-
práce s ředitelkou základní a mateřské školy. 
Je objektivní, spravedlivá, nemá přehnané ná-
roky, a přesto dělá pro děti maximum. 

Co bylo největší výzvou, 
které jste jako starostka musela čelit?
Největší výzva pro mě nastala v době, když 
jsem se měla rozhodnout, zda funkci starost-
ky budu vykonávat. Kandidovala jsem za Ob-
čanské fórum, k čemuž mě přesvědčila jedna 
místní aktivistka. Byla jsem tehdy na mateř-
ské dovolené se dvěma malými dětmi, synovi 
nebyly ani dva roky. Byla jsem mladá, po vyso-
ké škole, bez zkušeností, bez praxe, a měla 
jsem právem obavy, zda to vůbec zvládnu. Vý-
zvou pro mě byla skutečnost, že jsem ve vol-
bách získala největší počet hlasů. To mě mile 
překvapilo, ale rozhodovala jsem se ještě celý 
týden. Je pravda, že mě všichni místní občané 
znali od mala, narodila jsem se v Jasenné a ce-
lý život zde žila, a narodili se tu i oba mí rodiče 
i prarodiče, dokonce můj děda byl v obci také 
starostou.

Co vás motivovalo k tomu, 
že jste šla opakovaně do voleb?
Motivací je snaha stále v obci něco vylepšovat, 
budovat a snažit se našim občanům zpříjem-
ňovat a zkvalitňovat život. Tuto práci vykoná-
vám i proto, že mě stále po těch letech baví, 

naplňuje, mám radost z každého úspěchu, ka-
ždé sebemenší akce nebo vyřešeného problé-
mu. Těší mě, když vidím spokojené občany. 

Ale bez podpory voličů by to nešlo…
Ani po této stránce si nemohu stěžovat. Ve 
všech komunálních volbách jsem získávala 
nejvyšší počet hlasů, což mě velmi potěšilo 
(vždy navíc dbáme na to, aby při volbě 15člen-
ného zastupitelstva bylo na kandidátkách růz-
ných volebních stran více jak 30 členů). Dalším 
důvodem je i to, že jsem nikdy neměla žádnou 
opozici, nikdo se nedral na místo starosty. 
Vždy jsem měla i velmi dobré zastupitelstvo, 
byli jsem parta, které šlo o dobro obce, neměli 
jsme žádné politické, osobní ani jiné rozbroje.

 
Všechno, co říkáte, působí neuvěřitelně 
pozitivním dojmem…
Musím říci, že vše nebylo jen růžové, bylo třeba 
řešit i nepříjemné problémy, stížnosti, někdy 
nedopadlo něco tak, jak jsme si mysleli, ale to 
už k této práci patří. Když se člověk ohlédne 
zpátky, vzpomíná spíše na to pěkné a  dobré. 
Nikdy jsem si ale nemyslela, že tuto práci budu 
tak dlouho vykonávat. 

Takže zvládnete ještě další volební období?
To ne, v roce 2026, kdy končí stávající volební 
období, mohu v listopadu nastoupit do řádného 
starobního důchodu, takže zvažuji, že starosto-
vání předám někomu mladšímu. Mrzelo by mě 
akorát, kdyby sem přišel někdo, kdo by začal 
hospodařit jinak, kdyby například začal rozpro-
dávat obecní majetek, který jsem se za ty roky 
snažila rozšířit. Ale já myslím, že to se nestane 
a že i můj nástupce bude mít k obci takový vztah 
a smysl pro hospodaření, jako mám já. 

red
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Seriál: Veteráni na radnicích
Jen v historii samostatné České republiky uspěli v komunálních volbách osmkrát. Nejdéle sloužící starostky a sta-
rosty ocenilo Sdružení místních samospráv ČR na celostátní konferenci, která se konala vloni v listopadu ve Zlíně. 
Ty úplně nejdéle sloužící představuje nový seriál.



Univerzita starosty zavede účastníky 
do Nasavrk a Prosetína
Dvoudenní vzdělávací seminář Univerzita starosty se uskuteční ve čtvr-
tek 23. a pátek 24. května v Nasavrkách u Chrudimi, ve skanzenu Veselý 
Kopec a v obci Prosetín. Programem, jenž připravuje SMS ČR, provedou 
účastníky odborníci z akademické sféry, praxe i ministerstev. 

Místa na akcích jsou omezená, tak se nezapomeňte 
včas přihlásit
Očekávejte pozvánky ve svých e-mailových schrán-
kách a na akce, které vás zajímají, se přihlaste co 
nejdříve. Kapacita míst je totiž omezená.

Lucie Horálková
manažerka SMS ČR v Pardubickém kraji

Do května můžete stihnout seminář 
k Vesnici roku, krajské shromáždění 
i Univerzitu starosty
Plány na první pololetí roku byly na programu jednání pardubického 
předsednictva SMS ČR, které se setkalo na začátku února. V březnu 
mohou starostové zavítat na dvoudenní seminář k soutěži Vesnice ro-
ku, v dubnu na krajské shromáždění a v květnu se vzdělávat na akci 
Místní dny pro klima a energii či na Univerzitě starosty.

Na semináři zaznělo vše podstatné o dětských skupinách
Zájemcům o budování a provoz dětských skupin poskytl informace hned 
na začátku března seminář, který uspořádalo SMS ČR. S podstatou a fun-
gováním tohoto systému seznámila účastníky metodička pro dětské 
skupiny z Ministerstva práce a sociálních věcí, se kterým začalo sdružení 
v této oblasti spolupracovat.

O Vesnici roku se více dozvíte koncem března
V Jablonném nad Orlicí začne ve středu 27. a ve čtvrtek 28. března dvou-
denní seminář zaměřený na soutěž Vesnice roku 2024. 

Představí podmínky soutěže a účastníky zavede do úspěšných obcí, kte-
rým se už v tomto klání podařilo zabodovat. Začne se v obci Písečná, kte-
rá se pyšní dvěma oceněními Zelená stuha a Zlatá plaketa ze soutěže En-
tente Florale Europe. Exkurze bude pokračovat návštěvou Lukavice u 
Žamberku, která posbírala hned několik ocenění: Zlatou stuhu Pardu-
bického kraje, Fulínovu cenu, Modrou i Zelenou stuhu. Motivovat obce k 
tomu, aby se přihlásily do soutěže Vesnice roku, přijedou starostové, kte-
ří v ní již uspěli. Druhý den je v plánu návštěva města Letohrad.

Krajské shromáždění v Pardubicích se koná 25. dubna
Nabitý program čeká zástupce samospráv, kteří zavítají ve čtvrtek 25. 
dubna na krajské shromáždění do Pardubic. Jako obvykle zde půjde také 
o sdílení dobré praxe, diskuse o aktuálních problémech a potřebách ob-
cí a hledání společných řešení. A to není málo!

Místní dny pro klima a energii mají termín 14. května 
Místní dny pro klima a energii mají v kalendáři organizátorů datum úte-
rý 14. května. Zapište si to také, pokud vás zajímají přednášky a diskuze s 
vybranými odborníky o klimatu a energiích. Akce se uskuteční v členské 
obci Hrochův Týnec. Odpolední část programu zavede účastníky do par-
ku k pétanque a diskgolfu, kde bude možnost se nejen pobavit, ale i dis-
kutovat nad tématy z dopoledního bloku.

Co se děje u nás v kraji? aktuality – články – pozvánky – projekty – rozhovory 

Pardubický kraj 

Fotbalová reprezentace starostů obcí 
a měst ČR se v Plané připravovala 
na mistrovství Evropy 
Téměř 40 starostů ze všech koutů republiky dorazilo na konci února do 
Plané u Českých Budějovic, aby se zúčastnilo třídenní přípravy 5. mistrov-
ství Evropy starostů ve fotbale. Místo přípravných zápasů nebylo vybráno 
náhodou. Dlouholetý starosta Plané Tomáš Pintér je totiž sám aktivním 
fotbalistou a předsedou Jihočeského krajského fotbalového svazu.

Čeští starostové se postaví proti 
Polsku, Slovinsku a Ukrajině
„Fotbalový turnaj se letos koná od 5. do 10. května v německém Lipsku, tedy ne-
celý měsíc před samotným velkým fotbalovým svátkem EURO 2024,“ upřesnil 
dále starosta a člen Fotbalové reprezentace starostů obcí a měst ČR, z. s., 
Tomáš Pintér. Český výběr již zná soupeře ve své kvalifikační skupině. Los 
českým starostům určil, že se ve skupině B utkají s kolegy z Polska, Slo-
vinska a Ukrajiny. Češi ale postaví i svůj druhý tým, který se ve skupině D 
střetne s Rumunskem, Moldávií a Chorvatskem.

Jihočeský kraj

Jak můžete fandit?
Starostům můžete fandit a sledovat je v průběhu 
turnaje zde https://www.euromayor2024.org/, 
více se dozvíte o našich reprezentantech zde: 
https://www.starostovefotbal.cz/. 

Milada Troblová
manažerka SMS ČR v Jihočeském kraji
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Královéhradecký kraj letos investuje 
rekordní částku do dopravních staveb. 
Obce to vítají 
Rekordních 1,8 miliardy korun investuje letos Královéhradecký kraj do 
oprav a modernizace celkem 57 dopravních staveb, tedy do krajských 
silnic a mostů. Jedná se o nejvyšší částku za posledních deset let. Obce, 
které se stále potýkají s dopravními omezeními a rozbitými silnicemi, 
tyto investice vítají. Silnice jsou v některých úsecích nadměrně zatíže-
né a jejich technický stav už neodpovídá standardu a požadavkům. 

Hejtman považuje investice do silnic za klíčové
„Investice do silniční infrastruktury považuji za naprosto klíčové pro udržení 
a další růst našeho kraje, pro posilování jeho podnikatelské i turistické atrak-
tivnosti i pro zajištění komfortu a bezpečí při cestování,“ zdůvodnil hejtman 
Martin Červíček.

Mezi nejvýznamnější letošní silniční investice se zařadí druhá etapa 
modernizace silnice II/299 mezi Libranticemi a Libřicemi, což je úsek na 
trase z Třebechovic pod Orebem do Jaroměře, zde se počítá zhruba se 
150 miliony korun, dále půjde o revitalizaci takzvaných „polských mostů“ 
v Krkonoších, tentokrát v Přední Labské za více než 140 milionů korun, 
nebo o zahájení rozsáhlé výstavby přeložky silnice II/303 z Bělovse do 
Velkého Poříčí za 620 milionů korun.

S čím se ještě počítá?
„Krajské dopravní investice jsou rozložené do celého regionu. Na Trutnovsku le-
tos proběhne 10 investic včetně tří řešení pro zvýšení bezpečnosti nehodových lo-
kalit, stejně tak na Náchodsku je v plánu 10 investic včetně dvou nehodových 
úseků, Jičínsko čeká 15 investic včetně úpravy tří nebezpečných lokalit, na Rych-
novsku pak kromě dopravních staveb souvisejících s rozvojem průmyslové zóny 
dalších pět investic včetně jedné nehodové lokality a na Hradecku bude kraj in-
vestovat do 12 úseků včetně tří nebezpečných lokalit,“ informoval radní pro 
dopravu a majetek Václav Řehoř.

Královéhradecký kraj
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Na rozvoj průmyslové zóny u Kvasin po stránce dopravní (silniční) in-
frastruktury letos bude směřovat podle předpokladů 323 milionů korun. 
Tentokrát větší část financí (180 milionů) zacílí na pokračování staveb 
pro centrální průmyslovou zónu Solnice-jih. Dokončí se výstavba ob-
chvatu Opočna, aktuálně se připravuje mimo jiné zahájení rozsáhlých 
staveb obchvatů Solnice s celkovými náklady cca 600 milionů korun 
a Častolovic s náklady cca 830 milionů korun. V letošním roce bude také 
z důvodu zvýšení bezpečnosti provozu na II/321 vybudována nová okruž-
ní křižovatka u Voříšku za 45 milionů korun.

Zdroj:

Kateřina Pourová
manažerka SMS ČR 

v Královéhradeckém kraji

Jaké jsou další podmínky soutěže?
Kromě toho, že obnova nemovité kulturní památky musí být dokončená 
v kalendářním roce, za nějž je cena udělována, musí být dodržen i mini-
mální podíl vlastníka na obnově ve výši 100 000 Kč, přičemž stavební ob-
nova může být uskutečňována na etapy, avšak minimální vlastní podíl 
musí být pro daný kalendářní rok dodržen.

Elektronické přihlášky zasílejte do konce dubna 
na e-mail: pamatky@kraj-lbc.cz     
Na území Libereckého kraje se nachází 2 248 pa-
mátek, z nichž je celkem 39 na seznamu ohrože-
ných nemovitých kulturních památek. Pozitivní 
příklady obnovy mohou v praxi vést i ke koupi 
nemovitosti v regionu. Zdroj: 

Krajské shromáždění se uskuteční 
ve čtvrtek 16. května v Liberci
Krajské shromáždění v Libereckém kraji už má termín. Zapište si 
čtvrtek 16. května a rezervujte si čas od 9 do 13 hodin. Dějištěm se sta-
ne budova krajského úřadu. Akci zaštítí radní pro regionální rozvoj 
Jiří Ulvr.

Organizátoři slibují pestrý program, v němž nebudou chybět témata ja-
ko digitální technické mapy, energetická soběstačnost, dotační možnos-
ti či právní otázky. Jakmile bude mít krajská manažerka sestavený po-
drobný program, budete první, kdo jej obdrží!

Petra Černá
manažerka SMS ČR v Libereckém kraji

Kraj hledá Památku roku 2023. 
Nominace přijímá do 30. dubna
Podařilo se vám v roce 2023 úspěšně obnovit nemovitou kulturní pa-
mátku? Pokud ano, zkuste ji přihlásit do krajské soutěže Památka ro-
ku 2023 Libereckého kraje. Čas na to máte do konce dubna. Výherce 
obdrží pamětní desku a finanční odměnu ve výši 100 000 korun.

Co je cílem soutěže?
Cílem soutěže Památka roku 2023 Libereckého kraje je upozornit obča-
ny na úspěšné obnovy kulturních památek a poukázat na výjimečné 
stavby v regionu. Přihlašovat můžete projekty stavební obnovy nemovi-
tých kulturních památek i jejich restaurování uskutečněné v předcho-
zím kalendářním roce.

Liberecký kraj

https://www.kraj-lbc.cz/aktuality/kraj-hleda-pamatku-roku-pro-rok-2023-nominace-prijima-do-30-dubna-n1157041.htm
https://www.kraj-lbc.cz/aktuality/kraj-hleda-pamatku-roku-pro-rok-2023-nominace-prijima-do-30-dubna-n1157041.htm
https://www.khk.cz/cz/kraj-volene-organy/tiskove-centrum/aktuality1/rekordnich-1-8-miliardy-korun-miri-do-modernizace-a-oprav-silnic-a-mostu-v-kralovehradeckem-kraji-401586/


rá starostům vždy zdůrazňuje, že je jim k dispozici nejen při individuál-
ních návštěvách, ale ráda se zúčastní také jednání mikroregionů či 
jiných schůzek v obcích.

Návštěvy manažerů v obcích jsou obohacením 
pro obě strany
„Při návštěvách členských obcí si vzájemně předáváme řadu osvědčených po-
stupů, nápadů, z rozhovorů čerpáme podněty pro krajská shromáždění, ale se-
tkáváme se také s mnoha inspirativními příběhy našich starostů a starostek, 
kteří se každý den setkávají s novými výzvami,“ uza-
vřela manažerka.

Marcela Porvazníková
manažerka SMS ČR v Olomouckém kraji

Důvodem návštěv členských obcí 
jsou aktuálně DTM, ale i diskuze 
o odpadech a zálohování
Zejména digitální technické mapy (DTM) byly předmětem jednání se 
starosty členských obcí, které v únoru navštívila krajská manažerka 
Marcela Porvazníková.

„SMS ČR se snaží obcím tuto povinnost usnadnit, proto spustilo projekt DTMka, 
který starostům individuálně přibližujeme,“ uvedla manažerka s tím, že při 
vysvětlování klade důraz zejména na příklady obcí, kde už projekt vy-
zkoušeli a kde se i osvědčil. 

Kromě DTM také zálohování
Kromě DTM se manažeři při návštěvách starostů zaměřují také na další 
aktuální témata, jakými jsou například odpadové hospodářství a zálo-
hování PET lahví. „Tyto diskuse reflektují společný zájem o hledání efektiv-
ních a udržitelných řešení pro obce v kraji,“ řekla Marcela Porvazníková, kte-

Olomoucký kraj
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Předsednictvo probíralo s hejtmanem DTM 
i škrty v regionálním školství
Digitální technické mapy, škrty ve financování regionálního školství či 
možnost zajištění hostované spisové služby probíralo u jednacího sto-
lu plzeňské předsednictvo SMS ČR s hejtmanem Rudolfem Špotákem 
i zástupci z krajského odboru informatiky.

Ke svému prvnímu letošnímu jednání vybralo předsednictvo záměrně ta 
témata, která na území Plzeňského kraje nejvíce rezonují. Šlo například 
o problematiku digitálních technických map a s tím související kapacitní 
i finanční možnosti kraje, jakožto podporovatele obcí pro splnění zákon-
ných požadavků do června tohoto roku. Neméně významným tématem 
byl i „strašák“ všech zřizovatelů škol v podobě nepředvídatelného dofi-
nancování nepedagogických pracovníků z rozpočtů obcí a možnost za-
jištění hostované spisové služby, kterou kraj stále nabízí zdarma všem 
svým obcím. (O této službě jsme již detailně informovali v SMSce 8/2023.)

Plzeňský kraj

Krajské shromáždění se uskuteční v úterý 
14. května v královském městě Velvary!
Středočeské předsednictvo se na svém posledním zasedání v Kácově do-
hodlo na konání krajského shromáždění, které nabídne řadu zajíma-
vých témat. Půjde zejména o problematiku dětských skupin, komunitní 
energetiky, domovních čistíren odpadních vod, digitálních technických 
map, účastníci se rovněž dozví informace o projektu Life Will, který se 
zabývá problematikou sucha a dopady změny klimatu na krajinu.

Středočeský kraj letos podpoří 
obecní bydlení v malých obcích
Až 13 milionů korun by si žadatelé mohli letos rozdělit v rámci Fondu na 
podporu bydlení, který Středočeský kraj vyčlenil na podporu obecního 
bydlení v malých obcích. Díky této podpoře mohou vzniknout nové by-
tové jednotky nebo může dojít k rozšíření stávajícího bytového fondu 
obcí. Jedná se tedy o pořízení nových obecních bytů z nebytových prostor 
ve vlastnictví žadatele prostřednictvím rekonstrukce, modernizace stá-
vajících objektů, případně rekonstrukce bytového prostoru, který není 
možné užívat k bydlení. O podporu mohou žádat obce do 2 000 obyva-
tel, přičemž maximální výše dotace je 1,2 milio-
nu korun a je zde stanovena minimální spo-
luúčast žadatele ve výši 15 %.

Petr Adamec
manažer SMS ČR ve Středočeském kraji

Středočeský kraj
Hejtman v závěru obdržel pozvánku na společné setkání starostů z ce-

lého západu Čech, které se uskuteční 23. dubna v budově TechTower v Plz-
ni. Podrobnější informace o této události, na kterou jste zváni i vy, na-
leznete zde: https://www.smscr.cz/plzensky-kraj/
krajske-shromazdeni/ 

Roman Svoboda
manažer SMS ČR v Plzeňském kraji

Jednou z členských obcí v Olomouckém kraji, které manažerka v poslední době 
navštívila, je i Rakůvka na Prostějovsku.



Co byste obecním knihovnám doporučila, aby se zvýšil zájem 
o jejich služby?
Rozhodně je důležité nabídku služeb neustále rozšiřovat. Pouhé půjčo-
vání knih už dávno nestačí. Dnes je v možnostech i té nejmenší knihov-
ny nabízet další služby jako e-výpůjčky (e-knihy a e-audioknihy), kou-
zelné čtení (oblíbené Albi tužky), nejrůznější stolní hry, CD, DVD. Dob-
rá knihovna spolupracuje se školou, školkou, vytváří pro ně informační 
či literární lekce, organizuje autorská čtení, cestovatelské a jiné besedy, 
vzdělávací a kulturní programy pro všechny generace.

Jakou roli v tom hraje prostředí knihovny?
Neméně důležitou. Prostředí knihovny by mělo být přívětivé, čisté, 
útulné a vzdušné, v knihovně by měl být dostatek pohodlných míst k se-
zení, prostor na tvoření, vzdělávání se – říká se, že knihovna by měla být 
„obývákem obce“. 

A když tohle všechno knihovna má a dělá, je důležité, aby se o tom ta-
ké všichni dozvěděli. A pak určitě přijdou. Využijte k propagaci knihovny 
a její činnosti všechny možné dostupné infor-
mační kanály. Je to běh na dlouhou trať, ale urči-
tě se vám to vyplatí.

Rozhovor vedla 
Marcela Syrová

manažerka SMS ČR v Kraji Vysočina

Nabídku služeb musí knihovny 
stále rozšiřovat. Pouhé půjčování knih 
už dávno nestačí
V Kraji Vysočina fungují stovky neprofesionál-
ních knihoven. Půjčování knih ale už dávno nestačí k tomu, aby se 
knihovna stala oblíbeným a hojně navštěvovaným místem. Dnes je 
v možnostech i té nejmenší knihovny nabízet také další služby, říká 
Irena Brezovic z Krajské knihovny Vysočiny v Havlíčkově Brodě. 

Máme tu březen měsíc čtenářů. Na co se návštěvníci 
Krajské knihovny Vysočiny mohou letos těšit?
Na březen jsme připravili pestrý program, který uspokojí opravdu kaž-
dého. Proběhne zde burza vyřazených knih společně s prodejem vý-
robků terapeutické dílny Psychiatrické nemocnice v Havlíčkově Bro-
dě. Na 20. března je vyhlášena amnestie na upomínky pro zapomnět-
livé čtenáře.

Za připomínku určitě stojí i Čtenářská výzva 2024 – aktivita, kterou 
jsme připravili pro všechny čtenáře na celý rok při příležitosti 130. vý-
ročí knihovny. Pro děti je připravený testík Hádej hlášky, kdy soutěžící 
zodpoví několik jednoduchých otázek na soutěžních kartičkách. Pro 
zvídavé kluky a holky pořádáme jednou za 14 dnů kroužek Moderní 
technologie zaměřený na virtuální realitu, 3D tisk, 3D modelování, 
grafiku či tvorbu webových stránek.

Do výstavby a oprav krajských silnic 
investuje letos rekordní částku 
také Jihomoravský kraj
Celkem 138 dopravních investic, z toho 24 mostů, plánuje letos zreali-
zovat Správa a údržba silnic Jihomoravského kraje. Do práce se silni-
čáři pustí na jaře. Záměry budou financovány nejen z rozpočtu kraje, 
ale i ze Státního fondu dopravní infrastruktury a částkou spolufinan-
covanou EU.

Hejtman předpokládá, že letošní investice 
překročí 2,5 miliardy korun
Pro letošní rok mohou silničáři počítat s celkovým objemem financí 
2,046 miliard korun. Program výstavby budou ještě schvalovat krajští 
radní. Jihomoravský hejtman Jan Grolich předpokládá, že se částka 
v průběhu roku ještě navýší a nakonec překročí 2,5 miliardy korun. 

Největší dopravní záměry?
K největším dopravním záměrům, které se v tomto roce zrealizují, patří ob-
chvat Blučiny, okružní křižovatka v brněnské městské části Slatina a průtah 
v Tavíkovicích. Dále je na seznamu například průtah v Hustopečích, další 
úsek na silnici II/395 v trase Zastávka – hranice kraje a nelze opomenout 
významné mosty v kraji. V Rajhradě to bude Pitrův most, v Tišnově most 
ev. č. 379-005 a na trojkové silnici 37917 v Lelekovicích to bude most ev. č. 
37917. V programu výstavby je také úprava křižovatky ve Zbýšově za nece-
lých 20 milionů korun a v Modřicích budou letos silničáři realizovat podél 
silnice II/152 protihlukové stěny za téměř 13 milionů korun.

Veškeré plánované akce v roce 2024 jsou uvedeny v mapě, která je spo-
lu s dalšími podrobnostmi k dispozici na webových stránkách SÚS JMK:

Klára Osičková
manažerka SMS ČR 

v Jihomoravském kraji

Kraj Vysočina

Jihomoravský kraj 

Rozhovor
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Když se dívám do vašeho březnového programu, je opravdu velmi 
nabitý, vidím v něm také cestopisnou přednášku Márových, 
besedu s hercem Markem Adamczykem, přednášku zaměřenou 
na trénování paměti, besedu s autorkou knihy Losos v kaluži či 
přednášku o Karlu Mayovi…
A kromě těchto aktivit, o nichž se zájemci dozví na stránkách naší 
knihovny, chystáme na březen také pravidelný Biograf v knihovně, těsně 
před Velikonocemi zrealizujeme velikonoční dílnu s výtvarnicí a folklo-
ristkou Kamilou Skopovou. V interiéru si mohou návštěvníci až do kon-
ce dubna prohlédnout výstavu obrázků a fotografií mladé dívky Van-
essy trpící hraniční poruchou osobnosti Holubí dáma ze Žižkova.

Mohou se k některým aktivitám krajské knihovny připojit 
i knihovny obecní? 
Obecní knihovny se mohou připojit ke všem aktivitám krajské knihov-
ny, stejně tak mohou všechny aktivity „kopírovat“ a realizovat samostat-
ně či s naší pomocí ve svých obcích.

https://www.susjmk.cz/o-organizaci/media/tiskove-zpravy/sprava-a-udrzba-silnic-jihomoravskeho-kraje-letos-muze-do-vystavby-rekonstrukci-a-oprav-krajskych-silnic-vcetne-mostu-pocitat-s-castkou-2-046-mld-korun
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Moravskoslezský kraj stále přijímá žádosti 
o kotlíkové dotace. Obce mohou pomoci 
s osvětou
Až do konce letošního srpna si mohou lidé požádat o dotaci na nízkoe-
misní kotel nebo tepelné čerpadlo. V 5. kole kotlíkových dotací má Mo-
ravskoslezský kraj k dispozici 220 milionů korun, zatím lidé zažádali 
jen zhruba o čtvrtinu. Za topení v nevyhovujících kotlích bude hrozit 
občanům pokuta. S osvětou mohou pomoci i obce.

„Na konci roku jsme v Moravskoslezském kraji úspěšně dokončili 3. výzvu kot-
líkových dotací, aktuálně se průběžně vyřizují a proplácejí žádosti z kola čtvr-
tého a přijímáme žádosti do kola pátého. Kotlíkové dotace jsou pro náš region 
opravdu velmi důležité, každý neekologický kotel, který se nám podaří odsta-
vit, je dalším krůčkem k čistějšímu ovzduší,“ uvedl hejtman Moravskoslez-
ského kraje Jan Krkoška a shrnul, že z Operačního programu Životní 
prostředí čerpá kraj finance na výměny kotlů od roku 2015.

Moravskoslezský kraj Výměny 5. výzvy bude třeba dokončit 
do konce roku 2026
Příjem žádostí do 5. výzvy kotlíkových dotací odstartoval 31. července 
minulého roku. Výměny je potřeba dokončit do konce roku 2026. Mo-
ravskoslezský kraj získal alokaci 220 milionů korun, které odhadem po-
kryjí 1 300 žádostí. Zatím krajský úřad obdržel 372 žádostí v objemu ne-
celých 60 milionů korun. Dokonce 65 z nich už je realizováno a propla-
ceno v celkové výši 11,05 milionu korun.

Za vytápění v neekologických kotlích bude hrozit 
pokuta až 50 tisíc korun
O dotaci si nízkopříjmové domácnosti mohou požádat až do 30. srpna 
tohoto roku. „Tento termín Ministerstvo životního prostředí zvolilo záměrně, 
je totiž důležitý i kvůli rozhodnutí vlády. K tomuto datu totiž lidé musí ze záko-
na odstavit všechny kotle 1. a 2. třídy. Jsou neekologické a mají velmi negativní 
vliv na kvalitu ovzduší. Proto všem, kteří takový kotel neodstaví a budou v něm 
nadále topit, hrozí pokuta až 50 tisíc korun. Určitě tedy doporučuji doporučuji 
nevyhovující kotle vyměnit. Lidé se pro radu i pomoc mohou obrátit na naši kraj-
skou Kotlíkovou linku,“ řekla radní Moravskoslezského kraje pro životní 
prostředí Zdenka Němečková Crkvenjaš s tím, že v rámci 1.  až 5. výzvy 
kotlíkových dotací bylo již vyměněno 23 181 kotlů za 2,87 miliardy korun. 
Podle odhadů chybí v regionu ještě vyměnit 24 
až 25 tisíc kotlů 1. a 2. třídy.

Dagmar Novosadová
manažerka SMS ČR

v Moravskoslezském kraji

Město Bohumín vstoupilo 
do Sdružení místních samospráv, 
doufá v silnější tlak na stát
Bohumín se rozhodl vstoupit do Sdružení místních samospráv ČR, aby 
se mohl lépe bránit proti připravovaným změnám zákona, z nichž 
některé podle vedení místní radnice poškozují města a obce. Vstup 
schválilo na svém únorovém zasedání bohumínské zastupitelstvo. 

Bohumín je členem Svazku měst a obcí okresu Karviná, kde se s ostat-
ními radí v regionálních otázkách, například odpadového hospodář-
ství, a pouští se do společných investic. Současně je i pod křídly Svazu 
měst a obcí ČR. Letos se přidal také ke Sdružení místních samospráv ČR. 
„To hájí zájmy obcí zejména při připomínkování legislativy, která je ze stra-
ny vlády, a současné vlády obzvláště, ve vztahu k městům často nesmyslná 
a destruktivní,“ konstatoval starosta Bohumína Petr Vícha.

Obce na výměny kotlů přispěly takřka 85 miliony korun
V rámci prvních tří už ukončených výzev bylo vyměněno 21 189 kotlů za 
2,56 miliardy korun. V této částce jsou započteny i peníze z krajského 
a obecních rozpočtů. Úspěšní žadatelé získali od kraje celkem 157,7 milio-
nu korun, obce na výměny kotlů přispěly souhrnně 84,7 milionu, největší 
část nákladů na výměny pokryly prostředky z operačního programu.

Výměny 4. výzvy musí být realizovány 
do konce roku 2025
 V Moravskoslezském kraji bylo ve 4. výzvě podáno 3 085 žádostí za cel-
kem 484,4 milionu korun. Krajští úředníci už posoudili a schválili všech-
ny podané žádosti, úspěšných bylo celkem 2 905 výměn. Ze 4. výzvy už 
bylo vyměněno a proplaceno 1 927 starých kotlů, a to v nákladu 297,3 mi-
lionu korun.

5. výzva je určena nízkopříjmovým skupinám
„Rádi bychom ještě jednou připomněli občanům Moravskoslezského kraje, že 
v 5. výzvě máme stále připraveny prostředky na výměnu nevyhovujících kot-
lů 1. a 2. třídy za ekologické zdroje tepla. Peníze mohou lidé využít na nový 
kotel na biomasu, na který mohou získat 130 tisíc korun. Také je možné dota-
ci využít na tepelné čerpadlo, zde je příspěvek dokonce ve výši 180 tisíc korun. 
Ke každé výměně navíc přispěje kraj ze svého rozpočtu částku 7 500 korun 
a v některých případech ještě přibude částka z obecního rozpočtu v rozmezí od 
2 do 20 tisíc korun,“ řekla náměstkyně hejtmana Moravskoslezského 
kraje pro regionální rozvoj Šárka Šimoňáková a doplnila, že 5. výzva je 
určena nízkopříjmovým skupinám, tedy domácnostem důchodců 
a domácnostem pobírajícím příspěvek na bydlení. Ostatní si o ekolo-
gický zdroj tepla mohou požádat v rámci státního programu Nová ze-
lená úsporám.

Od členství v SMS ČR si Bohumín slibuje, že jeho hlas bude v Praze lé-
pe slyšet. „Loni bojovalo za to, aby se vládní konsolidační balíček co nejméně pro-
psal do rozpočtů měst. Po celou dobu svého působení je výrazně slyšet ve sněmov-
ně, na ministerstvech a v dalších centrálních úřadech, které mají na život obcí zá-
sadní vliv. Svým členstvím tak jejich činnost ve prospěch obcí podpoříme,“ dodal 
starosta. Zdroj: Jana Končítková, tisková mluvčí města
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V krajské knihovně se sešlo vedení kraje 
se starosty měst a obcí z regionu
Na možnost navýšení financí v krajském Programu obnovy venkova, 
dotační programy týkající se silnic a oprav mostů či na budoucí naklá-
dání s odpady se na setkání s krajskými radními zeptali starostové ob-
cí a měst. Jednání se uskutečnilo v prostorách krajské knihovny v Kar-
lových Varech. V oficiální části programu zazněly informace od jednot-
livých radních.

„Společné jednání jsem inicioval na základě žádostí od samotných starostů, 
kteří se sice sekávají, ale většinou v rámci oblastních spolků daných například 
okresy, nyní tak měli možnost se setkat v rámci celého kraje. Jako již tradičně 
jsme představili aktuální dění v regionu a výhled na rok 2024. Nechyběl pro-
stor pro otázky a v neformální části programu pak volná diskuze mezi staros-
ty, což byl vlastně hlavní cíl této akce. Všem děkuji za účast a snahu sunout 
společnými silami náš kraj vpřed,“ uvedl hejtman Karlovarského kraje Pe-
tr Kulhánek.

Karlovarský kraj

V oficiální části programu zazněly informace od jednotlivých rad-
ních, a to z oblastí zdravotnictví, dopravy, školství, rozvoje regionu, ži-
votního prostředí, rozvoje venkova, cestovního ruchu, kultury a pa-
mátkové péče, investic, cykloinfrastruktury, nechybělo ani poděková-
ní za zvládnutí uprchlické krize.

Druhá část programu pak patřila otázkám otázkám starostů, kteří se 
zajímali například o možnost navýšení financí v krajském Programu 
obnovy venkova, o způsob budoucího nakládání s odpady, možnost ná-
vratu národních programů na opravy silnic, informace o plánované uza-
vírce mostu u Jesenice na Chebsku, dotační programy na opravy mostů 
a další.

Závěrečnou a neformální část programu pak starostové využili k dis-
kuzím mezi sebou, kde probírali společně s radními dění v konkrétních 
obcích a městech.

Další společné setkání čeká starosty 
v úterý 23. dubna v Plzni
Další příležitost k setkání budou mít starostové z Karlovarského, ale 
i  Plzeňského kraje v úterý 23. dubna. Toto setkání pořádá SMS ČR 
v objektu Tech Tower v Plzni, podrobnosti o něm vám rád sdělí váš 
krajský manažer.

Zdroj:

Roman Svoboda
manažer SMS ČR 

v Karlovarském kraji

Veřejná doprava je páteří kraje, 
v obcích ji popularizuje tzv. DÚKmobil
Veřejná doprava je v Ústeckém kraje dlouhodobě v popředí zájmu, do 
jejího stálého vylepšování jsou zapojeni jak starostové, tak také přede-
vším obyvatelé menších obcí a měst. Linky veřejné dopravy se v rámci 
celého kraje prakticky neruší, naopak dochází na základě podnětů obcí 
i občanů k jejich optimalizaci a neustále je prohlubována integrace.

Dlouhodobě je snahou provozovat dopravu i na regionálních železnič-
ních tratích, které byly mnohdy již zatracovány. V loňském roce pak by-
la v popředí zájmu především celá oblast Českého Švýcarska, kde veřej-
ná doprava hraje významnou roli také v požárem těžce zkoušené oblas-
ti cestovního ruchu. Ve stínu ale nezůstávají ani další části kraje.

Zelená dodávka má roli mobilní informační kanceláře
Veřejnou dopravu ve městech a obcích, kde nejsou k dispozici infor-
mační kanceláře, představuje a propaguje zelená dodávka, tzv. DÚKmo-
bil. Ta plní roli mobilní informační kanceláře, ve které je možné naku-
povat jízdenky a dopravní karty a jejíž osazenstvo pomůže lidem se sta-
žením dopravní aplikace s názvem DÚKapka, následným ověřením 
profilu a nalezením nejvhodnějších služeb. Kvůli žádné formalitě (jako 
je např. ověření nároku na slevu aj.) pak cestující nemusí do kamenných 
informačních kanceláří, jako je tomu jinde zvykem.

Kde už jste se DÚKmobilem mohli setkat?
Zmíněný DÚKmobil zavítal v posledních týdnech např. do Chabařovic, 
Libochovic, České Kamenice, Postoloprt, Krásné Lípy nebo Jiříkova. Mno-
ho dalších zastávek má ještě před sebou, neboť 
navštěvuje města a obce po celém Ústeckém 
kraji dle plánovaného rozvrhu.

Marek Komárek
manažer SMS ČR v Ústeckém kraji

Ústecký kraj 

Zdroj: Dopravní společnost Ústeckého kraje

https://www.kr-karlovarsky.cz/aktuality/v-knihovne-se-seslo-vedeni-kraje-se-starosty-mest-obci-z-regionu


Spolupráce a odvaha pomohou překonat mnohé překážky!
Díky nim se podaří i dílo za několik set milionů
Mezinárodní cyklostezka Bevlava je jednou ze čtyř dál-
kových mezinárodních cyklotras Zlínského kraje, jež 
v budoucnu propojí příhraniční regiony, ale také povodí 
řek Bečva, Vlára a Váh (odtud název BeVlaVa). Ambici-
ózní projekt vznikl zejména zásluhou spolupráce mno-
ha obcí, které cyklostezka spojí. Chce to sebrat odvahu 
a nebát se takových velkých investičních projektů společně 
s dalšími obcemi, snaží se inspirovat kolegy místostaros-
ta obce Horní Lideč Stanislav Petřík.

Pane místostarosto, projekt Bevlava vloni 
získal ocenění jako jeden z nejvýznamněj-
ších počinů v turistickém ruchu ve 
Zlínském kraji v posledních třech letech. 
Takové ocenění vám muselo udělat radost…
Každé ocenění naší práce nás samozřejmě těší, 
zvlášť proto, že původním záměrem bylo při-
spět k rozvoji cestovního ruchu v území. Během 
realizace se ovšem ukázalo, že cyklostezka má 
velký význam i pro místní, kteří ji mohou využí-
vat k bezpečné cestě do práce nebo do školy.

Kdo všechno se na tomto krásném projektu 
podílí?
Cyklostezka Bevlava vzniká za spolupráce mik-
roregionů Hornolidečsko a Valašské Klobucko, 
MAS Vršatec (SK) a jejich členských měst a ob-
cí. Na jejím rozvoji a propagaci se podílí řada 
dalších organizací, mj. Zlínský kraj, Trenčian-
sky kraj a destinační společnost Valašsko, Cen-
trála cestovního ruchu Východní Moravy, Zlín-
sko a Luhačovicko nebo Trenčín Región.

Kdy se projekt zrodil a co bylo tím důvodem?
První myšlenky, alespoň na Hornolidečsku, se 
datují do roku 2010, kdy se s tímto nápadem za-
čalo pracovat. Velmi brzy jsme zjistili, že podob-
ný záměr mají také města Valašské Klobouky 
a Brumov-Bylnice. V rámci projektu přeshranič-
ní spolupráce jsme pak vytvořili první část pro-
jektové dokumentace cyklostezky. Jak jsem již 
uvedl, prvotním důvodem byla snaha o oživení 
cestovního ruchu, nicméně postupem času se 
ukázalo, že minimálně stejně významný je pří-
nos v oblasti bezpečnosti dopravy s ohledem na 
rostoucí počet aut na silnicích.

Cyklostezka má být 50 kilometrů dlouhá. 
Hotová je zatím první klíčová etapa, je to tak?
Ano. V posledních letech jsme se soustředili 
hlavně na vybudování páteřní trasy cyklostezky, 
která je téměř hotová. Na jaře letošního roku 
bude slavnostně uveden do provozu úsek Lužná 
– Valašské Příkazy. Ze zmíněných 50 kilometrů 
tak chybí dokončit pouze dva úseky, a to přes 
obec Poteč a propojení Svatý Štěpán – SK hrani-
ce. V součtu tak chybí zhruba pět kilometrů 
stezky, aby byla celá páteřní trasa hotová.

Tak to už chybí opravdu jen malý kousek. 
Úsek mezi Lužnou a Valašskými Příkazy, 
který jste teď zmínil a který bude slavnost-
ně uveden do provozu letos na jaře, prochází 
právě vaší obcí Horní Lideč, je to tak? 
Přesně tak, na Hornolidečsku probíhaly velké 
stavební práce kvůli tomuto úseku v uplynu-
lých dvou letech. Kromě uvedení do provozu se 
letos zaměříme především na propagaci a do-
budování doprovodné infrastruktury tohoto 
úseku. Zároveň probíhají projekční práce na 
dalším úseku, který povede přes Střelnou smě-
rem na Púchov (SK). V budoucnu by tak měl 
vzniknout cyklistický okruh o délce 90 kilomet-
rů, který propojí Zlínský a Trenčianský kraj.

Cyklostezka se vine údolími mezi kopci 
Beskyd, Javorníků a Bílých Karpat. 
Je ten terén náročný?
Myslím, že odpověď je uvedena už v samotné 
otázce, jelikož právě terén byl tou největší vý-
zvou. Obce Hornolidečska se nachází v údolí 
říčky Senice, kterou lemují valašské kopce. Na-
jít místo pro cyklostezku v průsmycích, kde se 
nachází vodní tok, silnice I. třídy a železnice, byl 
náročný úkol. Daní za to je několik úseků, které 
mohou uživatelé vnímat jako nekomfortní, ale 
zvolená řešení jsou zpravidla jediná možná.

Co bylo nejnáročnější na samotném projektu? 
S ohledem na předchozí otázku musím zmí-
nit, že už hledání trasy a technické řešení kom-
plikovaných úseků nám dalo hodně zabrat. Na 
jednotlivých úsecích jsme spolupracovali s ně-
kolika projektanty a tato zkušenost nám uká-
zala, jak je pro takový záměr klíčové vybrat 
dobrého projektanta, a to jak v pozitivním, tak 
i negativním slova smyslu. Jako v mnoha ji-
ných případech se ukázalo, že nejnižší cenová 
nabídka není tím nejlepším kritériem pro vý-
běr a u projekčních prací to platí dvojnásob.

Na jaká úskalí jste naráželi? S čím jste 
v tomto směru počítali a s čím naopak ne?
To, že bude složité vyjednávání s některými 
vlastníky dotčených pozemků, jsme předpo-
kládali. S ohledem na rozsah díla to byl proces 
zdlouhavý, ale nijak výrazně nevybočoval z to-

ho, co běžně známe. Větší překvapení nás če-
kalo při jednání se správci infrastruktury v ma-
jetku či správě státu, kdy téměř každý z dotče-
ných orgánů podmiňoval udělení souhlasu 
opatřením, které vedlo k nemalému navýšení 
celkového rozpočtu.

Jak jste řešili a řešíte otázku financování?
Od začátku bylo jasné, že samotná realizace bu-
de rozdělena do několika etap a bude nutné vyu-
žít vícezdrojové financování. Největší část finan-
cí se nám podařilo získat formou dotace ze SFDI 
a některé úseky byly realizovány také z Fondu 
přeshraniční spolupráce. Klíčovým partnerem 
byl Zlínský kraj, který nám poskytl část prostřed-
ků na dofinancování schválených projektů a část 
peněz šla samozřejmě také z rozpočtů obcí.

Můžete být konkrétní? 
O jaké částce je zde řeč?
Co se týká nákladů, první etapa vyšla zhruba 
na 100 milionů korun včetně DPH, druhá eta-
pa pak na 260 milionů korun včetně DPH. Cel-
kem tedy 360 milionů korun.

Co by podle vás na tomto projektu mohlo 
inspirovat starosty z jiných krajů?
Klíčovým slovem celého záměru je bezesporu 
„spolupráce“. Na začátku sedělo 15 starostů 
a starostek z malých obcí, kdy ty nejmenší mají 
jen okolo 300 obyvatel, a přesto do toho šli. 
Druhým důležitým prvkem je „odvaha“. Mno-
há rozhodnutí se dělala v období nejistoty, kdy 
nebylo jasné, jak bude záměr dál pokračovat. 
Díky spolupráci a odvaze se dají překonat mno-
hé překážky a může se podařit i dílo za několik 
set milionů. A při všech projektech, schůzích 
a rozpočtech je potřeba si najít chvilku i na oby-
čejné kamarádské setkání a trochu srandy, aby 
měl člověk energii a chuť do další práce.

Ať se vám i nadále daří spolupracovat a ani 
v budoucnu vás neopouští odvaha! 

Rozhovor vedl
Marian Moudřík

manažer SMS ČR ve 
Zlínském kraji
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